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Czym zajmowała się Pani 
przed objęciem mandatu 
posła?
Urodziłam się i mieszkam 
w Pile. Z zawodu jestem poli-
tologiem.  Zaraz po studiach 
miałam szczęście trafić do 
biura poselskiego Prawa 
i Sprawiedliwości   i praco-
wać z posłem Maksem Kracz-
kowskim oraz europarla-
mentarzystami Ryszardem 
Czarneckim i Konradem Szy-
mańskim. 
Zostałam szefową młodzie-
żówki PiS.  W 2014 roku zo-
stałam wybrana do pilskiej 
Rady Powiatu. Byłam kierow-
nikiem biura powiatowego 
Agencji Restrukturyzacji 
i Modernizacji Rolnictwa 
w Pile, a od maja 2017 r. je-
stem posłem na Sejm RP. 

Jak wygląda praca posła?
Chciałam zostać posłem, 
żeby pracować dla dobra spo-
łeczności, zwłaszcza naszej 
lokalnej. Reprezentuję okręg 
wyborczy 38, w którego skład 
wchodzi aż 11 powiatów: 
chodzieski, grodziski, pilski, 

międzychodzki, nowotomy-
ski, obornicki, szamotulski, 
wągrowiecki, wolsztyński, 
złotowski i czarnkowski – 
trzcianecki. Jestem dumna 
widząc, jak rozwija się nasz 
region, skutecznie realizu-
jąc ważne dla mieszkańców 
przedsięwzięcia. Życie posła 
to jednak życie na walizkach, 
często z dala od własnego 
domu. Pracuję w trzech ko-
misjach sejmowych i dwóch 
podkomisjach stałych. Kie-
dy nie jadę do Sejmu, orga-
nizuję pracę w terenie. Ce-
nię sobie liczne spotkania 
z włodarzami gmin czy po-
wiatów, na których możemy 
porozmawiać o potrzebach, 
problemach oraz lokalnych 
inwestycjach. Moje biura 
działają w Pile, Wągrowcu, 
Szamotułach, Międzycho-
dzie,  Obornikach i Ryczywo-
le.  Uważam, że bezpośredni 
kontakt z wyborcami jest 
najważniejszy. Przez czas 
pełnienia moich obowiązków 
mogłam wielokrotnie pomóc 
w pozyskaniu milionowych 
środków na rozbudowę dróg 

i komunikacji. Dopilnowa-
łam by do naszych jednostek 
OSP trafiały nowe wozy stra-
żackie, a druhowie zostali 
odpowiednio doposażeni. 
Wspieram również moderni-
zację szpitali i rozwój oświaty 
w naszych lokalnych szko-
łach. 

Jakie inwestycje w regionie 
są dla Pani najważniejsze?
Cieszy mnie każda, nawet 

najmniejsza inwestycja. Sta-
ram się, aby jak najwięcej 
dotacji z Rządowych Progra-
mów trafiło do mojego regio-
nu.Wspierałam i nadal będę 
wspierać samorządowców 
w ich działaniach, bo razem 
można więcej. Dzięki tej do-
brej współpracy udało się 
uzyskać pieniądze na budowę 
długo wyczekiwanej przez 
mieszkańców obwodnicy 
Szamotuł (49 mln zł) oraz 
Rogoźna (48 mln zł). Długie 
starania zaowocowały tym, 
że budowa drogi ekspresowej 
S11 w naszym regionie do-
czeka się realizacji, a całość 
zostanie sfinansowana w ra-
mach Rządowego Programu 
Budowy Dróg Krajowych. 
Udało się również pozyskać 
milionowe dofinansowa-
nia z Rządowego Funduszu 
Rozwoju Dróg dla powia-
tów i gmin z mojego okręgu. 
Wszyscy wiemy jaki jest stan 
dróg w naszym kraju. Dlate-
go jestem przekonana, że 23 
mln zł na inwestycje drogo-
we w powiecie Grodziskim 
i15 mln zł w Wągrowieckim 

z pewnością poprawi jakość 
życia wszystkich użytkowni-
ków dróg. Mniejsze powiaty 
jak Chodzieski czy Wolsz-
tyński nie zostały pominię-
te, bo każdy otrzymał środki 
na budowę, przebudowę lub 
remont dróg. Z kolei jednym 
z największych problemów 
zgłaszanych przez jednostki 
OSP jest zapotrzebowanie 
na umundurowanie bojowe. 
Mniejsze miejscowości czę-
sto nie posiadają środków, 
by odpowiednio wyposażyć 
swoich druhów. Dlatego jak 
w przypadku Roska i Wiele-
nia, niewielkich miejscowo-
ści w powiecie Czarnkow-
sko-Trzcianeckim mogłam 
wesprzeć strażaków, poma-
gając pozyskać niezbędne 
pieniądze na zakup brakują-
cego umundurowania. Może 
kwota po 20 tys. na jednostkę 
w porównaniu z wielkością 
dotacji jakie były przyzna-
wane w ramach Polskiego 
Ładu nie jest wielka. Jednak 
ta kwota pozwoli na skutecz-
niejsze i bezpieczniejsze ra-
towanie ludzkiego życia. Pra-

ca w terenie nauczyła mnie, 
że potrzeby mieszkańców są 
bardzo zróżnicowane. Dla 
jednej gminy ważną inwesty-
cją jest budowa boiska spor-
towego, a dla innej świetlicy 
wiejskiej. Moją rolę jest po-
magać w realizacji zarówno 
większych jak i tych mniej-
szych potrzeb, aby mój region 
sukcesywnie się rozwijał.

Przed nami jeszcze rok ka-
dencji. Jakie ma Pani plany?
Będzie to trudny rok. Nasz 
kraj musi mierzyć się z walką 
na trzech frontach. Z jednej 
strony wojna na Ukrainie 
i jej wszystkie konsekwencje, 
również dla nas Polaków. Nie 
można pominąć problemu 
skorumpowanych polityków 
w Unii Europejskiej, atakują-
cych Polskę. A trzecim fron-
tem są nasi politycy, donoszą-
cy na swój kraj z zagranicy, 
pielęgnując jednocześnie naj-
lepsze zwyczaje Targowicy. 
Zrobię wszystko by przyczy-
nić się do zwycięstwa Polski 
na każdym z frontów.

Redakcja

Poseł Marta Kubiak pracuje dla dobra ludzi
Politykę uprawia się na arenie międzynarodowej, a w kraju pracuje się na rzecz dobra obywateli - mówi Marta Kubiak, która jest 

posłem Prawa i Sprawiedliwości, w Sejmie od maja 2017 roku. Do Sejmu IX kadencji wybrana z okręgu wyborczego nr 38

Podczas posiedzenia Sejmu 
26 stycznia br. został przeję-
ty projekt ustawy o zmianie 
ustaw w celu likwidowania 
zbędnych barier admini-
stracyjnych i prawnych, nad 
którym pracowała Komisja 
Nadzwyczajna do spraw de-
regulacji. To projekt, wycho-
dzący naprzeciw oczekiwa-
niom społecznym.

„Dbanie o zachowanie 
prawa każdego człowieka do 
wolności – które, jak czytamy 

w Preambule do Konstytu-
cji RP – jest jedną z niewzru-
szonych zasad Rzeczypospo-
litej Polskiej, przyświecało 
Komisji przy opracowywaniu 
projektu tej ustawy. Mając 
na uwadze, że wolność czło-
wieka może być ogranicza-
na tylko wtedy, gdy jest to 
konieczne, Komisja przede 
wszystkim starała się znaleźć 
takie regulacje prawne, które 
w wolność tę ingerowały zbyt 
mocno” – powiedział poseł dr 
Bartłomiej Wróblewski, prze-
wodniczący komisji.

Do najważniejszych zmian 
wprowadzanych przyjętą 
ustawąnależy:

a ponad trzykrotne pod-
niesienie kwoty wolnej od 
podatku od spadków i daro-
wizn,

a podniesienie o 50% 
kwoty przychodów, do której 
możliwe jest prowadzenie 
działalności nieewidencjo-
nowanej,

a ułatwienie budowy 
mieszkań m.in. na terenach 
pohandlowych,

a ograniczenie obowiązku 
umieszczania tabliczki z nu-

merem porządkowym domu,
a ograniczenie obowiązku 

uzyskiwania zaświadczeń (z 
ustawy o lasach) przy zbywa-
niu nieruchomości,

a racjonalizacja przepisów 
regulujących dostęp do broni, 
co nie tylko poszerza zakres 
wolności obywatelskich, ale 
także wzmacnia potencjał 
obronny Polski,

a uznanie za ostateczne 
tych decyzji administracyj-
nych wydanych przez organ I 
instancji, w których w całości 
uwzględnione zostało żąda-
nie strony,

a wzmocnienie pozycji 
przedsiębiorców w sądach 
(wsparcie przez organiza-
cje przedsiębiorców oraz 
Rzecznika Małych i Średnich 
Przedsiębiorców)

„Celem ustawy jest ograni-
czenie – chociaż w pewnym 
zakresie –regulacji zbyt moc-
no ingerujących w wolność 

obywateli i przedsiębiorców, 
a także redukcja ciążących 
na nich obowiązków. Przy-
jętezmianywpłynątakże na 
uproszczenie i przyspiesze-
nie procedur administra-
cyjnychi sądowych, przez 
co przede wszystkim będzie 
możliwe ichszybsze ostatecz-
ne załatwienie” -powiedział 
poseł Andrzej Gawron, wice-
przewodniczący komisji. 

„Zmiany te poszerzą wol-
ność obywateli i przedsię-
biorców, w tym wolność 
prowadzenia działalności 
gospodarczej, wolność oso-
bistą oraz wzmocnią reali-
zację prawa własności. Będą 
wspierać rozwój społeczny 
i przyczynią się do wzrostu 
konkurencyjności polskiej 
gospodarki, co – mając na 
uwadze wiele negatywnych 
skutków pandemii i wojny w 
Ukrainie, które dotykają te-
raz wszystkich Polaków – ma 

szczególnie istotne znacze-
nie” – wskazał poseł Bartło-
miej Wróblewski.

W trakcie posiedzeń Komi-
sji, na które zaproszeni byli 
przedstawiciele przedsię-
biorców prowadzących dzia-
łalność gospodarczą w róż-
nych branżach, samorządów 
gospodarczych 

i zawodowych, izb gospo-
darczych oraz think tanków, 
a także ośrodków nauko-
wych, Komisja wysłuchała 
i przeanalizowała szereg 
sformułowanych przez nich 
uwag i propozycji. Szczegó-
łowo zapoznała się także z 
propozycjami kierowanymi 
do niej w formie pisemnej.

Eliminowanie zbędnych 
obciążeń prawnych skutku-
je zwiększaniem zaufania 
obywateli do Państwa i sta-
nowionego przez nie prawa 
i podnosi poziom kultury 
prawnej społeczeństwa.

Zmniejsza ono również 
obciążenia po stronie orga-
nów administracji publicz-
nej, których funkcjonowa-
nie może być tym samym 
bardziej efektywne i tańsze.
Przyjęta ustawa jest kolejną, 
ale nie ostatnią z przygoto-
wywanych przez polityków i 
ekspertów Prawa i Sprawie-
dliwości ustaw deregulacyj-
nych.

W czasie konferencji pra-
sowej w dniu 30 stycznia br. 
w Poznaniu dr Bartłomiej 
Wróblewski powiedział, że 
obecna ustawa deregulacyj-
na można określić jako „po-
znańską”. 

W znacznym stopniu przy-
gotował ją bowiem na pod-
stawie propozycji składanych 
przez obywateli iprzedsię-
biorców z Poznania i aglome-
racji poznańskiej. 

Poseł Bartłomiej Wró-
blewski zwrócił także uwa-

gę, że „choć ustawa zawiera 
szereg ważnych propozycji 
poszerzających zakres wol-
ności obywateli i przedsię-
biorców powstała przeciwko 
niej swoista antywolnościo-
wa koalicja PO-Lewica-Pol-
ska 2050. Te ugrupowania 
przynajmniej w swojej reto-
ryce odwołują się często do 
„liberalizmu” i „wolności”, a 
mimo  to głosowały przeciw-
ko obniżce podatków, po-
mocy dla przedsiębiorców, 
redukcji biurokratycznych 
obowiązków dla obywateli. 
Szczęśliwie Sejm zdecydo-
waną większością głosów 
ustawę przyjął. Stawia to 
jednak pytanie: kto rzeczy-
wiście w Polsce jest za wol-
nością?”

Pytaniaprosimykierować do:
dr Bartłomiej Wróblewski LLM

Poseł na Sejm RP
Przewodniczący Komisji 

Nadzwyczajnej do spraw deregulacji
www.bartlomiejwroblewski.pl
 bw@bartlomiejwroblewski.pl 

(+48) 602 236 194

Wsparciem merytorycznym służą 
także członkowie Komisji Nadzwyczaj-

nej do spraw deregulacji: 
Andrzej Gawron

Poseł na Sejm RP 
biuro.andrzejgawron@gmail.com

 tel. 664 505 799
Grzegorz Gaża

Poseł na Sejm RP
grzegorz.gaza.sejm@gmail.com

 tel. 509 777 774
Patryk Wicher 

Poseł na Sejm RP 
biuro.patrykwicher@gmail.com

 tel. 577 201 701 

Ustawa o likwidacji barier administracyjnych
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SPRZEDAŻ WĘGLA I PELLETU
TRZCIEL UL. KOŚCIUSZKI 20

PON-PT 8:00- 16:00, 
SOBOTA 8:00- 12:00  

rbj.sp@wp.pl
tel. 512 306 483 lub 534 611 454

SKUP ZŁOMU
MAKULATURY i METALI KOLOROWYCH
TRZCIEL UL. KOŚCIUSZKI 20

PON-PT 8:00- 16:00
SOBOTA 8:00- 12:00 

biuro@zlom.poznan.pl
tel. 509 174 596 lub 534 611 454

A OKNA A DRZWI A BRAMY
A PARAPETY A ROLETY 

A ROLETKI MATERIAŁOWE 
A MARKIZY A MOSKITIERY 

A STEROWANIE

PROFESJONALNY PARTNER

www.gmyrpol.pl    
gmyrpol@post.pl
Stęszew
ul. Kosickiego 9 
tel./fax: 61 813 56 14
tel. kom: 692 436 416

Opalenica
ul. Wierzejewskiego 40
tel./fax: 61 447 56 08
tel. kom: 602 648 298

Nowy Tomyśl
ul. Ogrodowa 28
tel./fax: 61 442 55 41
tel. kom: 606 205 271

Wolsztyn
ul. Słowackiego 11A
tel./fax: 68 346 93 65
tel. kom: 608 311 016

Znajdziesz nas na: www.comland.pl

ODWIEDŹ NAS:

Znajdziesz nas na: www.comland.pl

ODWIEDŹ NAS:
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Przyjmiemy do nauki w zawodzie 

blacharz budowlany 
oraz ślusarz

izomeT
niałek wielki  110   
64- 200 wolszTyn
konTakT Tel.(68) 3842518
e-mail biuro@izomeT.Pl
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W czwartek, 26 stycznia br., 
w siedzibie tut. Urzędu Miej-
skiego mieliśmy zaszczyt go-
ścić pana Ryszarda Karpowi-
cza, trenera zapasów z ponad 
30-letnim doświadczeniem. 
Obecnie prowadzi on tre-
ningi w Akademii Zapasów 
Nowy Tomyśl (Plac Niepod-
ległości 28) w poniedziałki i 
środy o godz. 17:00, na które 
mogą uczęszczać dzieci już 
od piątego roku życia. Zapasy 
to wielorozwojowa dyscypli-

na sportu, znana już od cza-
sów starożytnych.

Stowarzyszenie „Akade-
mia Zapasów” Nowy Tomyśl 
zostało powołane do życia w 
2015 roku. Jego założycieli łą-
czy pasja do aktywnego stylu 
życia, sportu, stawiają nacisk 
na prawidłowy rozwój mło-
dych ludzi. Wychowanko-
wie akademii: Olivier i Jakub 
Skrzypczak osiągają sukcesy 
na arenie krajowej i między-
narodowej.

Spotkanie z Ryszardem 
Karpowiczem, historią 

nowotomyskich zapasów

Część I – Przebudowa ul. 
Komunalnej w Nowym To-
myślu
Projekt zamówienia obejmu-
je:
a frezowanie istniejącego 
utwardzenia drogi, rozbiórka 
chodników wraz korytowa-
niem/ wymianą podbudowy 
w przypadku stwierdzenia 
konieczności
a remont utwardzonej na-
wierzchni asfaltowej,
a budowę ciągu pieszo-rowe-
rowego,
a przebudowę skrzyżowa-
nia z ul. Konopnickiej wraz z 
utworzeniem przejść dla pie-
szych,
a przebudowę skrzyżowania 
z ul. Powstańców Wlkp. wraz 
z utworzeniem przejścia dla 
pieszych i dojścia do marke-
tu,
a budowę zjazdów (do granic 
własności działek),
a remont odwodnienia ulicy,
a przebudowa miejsc parkin-
gowych wzdłuż ulicy, 
a przebudowę kolidujących 
sieci uzbrojenia terenu pod-
ziemnego i nadziemnego  w 
przypadku ich stwierdzenia,
a wycinkę kolidujących 
drzew i krzewów,

a zagospodarowanie tere-
nów zielonych i ewentualne 
wykonanie nowych nasa-
dzeń,
a wymiana opraw oświetle-
niowych na energooszczędne 
w technologii LED,
a organizację ruchu. 

Część II – Przebudowa ul. 
Powstańców Wlkp. w No-
wym Tomyślu
Projekt zamówienia obejmu-
je:
a frezowanie istniejącego 
utwardzenia drogi, rozbiórka 
chodników wraz korytowa-
niem/ wymianą podbudowy 
w przypadku stwierdzenia 
konieczności
a remont utwardzonej na-
wierzchni asfaltowej,
a remont istniejących chod-
ników,
a budowę zjazdów (do granic 
własności działek),
a remont odwodnienia ulicy,
a przebudowę kolidujących 
sieci uzbrojenia terenu pod-
ziemnego i nadziemnego w 
przypadku ich stwierdzenia,,
a wymiana opraw oświetle-
niowych na energooszczędne 
w technologii LED,
a organizację ruchu. 

Plan przebudowy ul. Komunalnej 
i ul. Powstańców Wlkp. 

Po prawie miesięcznym opóź-
nieniu w uchwaleniu budżetu 
przystąpiono do kilku zna-
czących inwestycji. Odbył się 
już przetarg na przebudowę 
stadionu miejskiego – zgło-
siła się jedna firma, której 
cena przekracza możliwości 
finansowe gminy o prawie 3 
mln zł (gmina zabezpieczyła 
14 mln zł), przetarg zostanie 

powtórzony. 
Obecnie trwa postępowa-

nie na budowę ulic: dr. Kazi-
mierza Hołogi, Koszykowej 
i Zaułek w centrum miasta 
(termin składania ofert do 22 
lutego). Ogłoszono również 
przetarg na budowę parkin-
gu przy nowym dworcu PKP. 
Otwarcie ofert nastąpi 2 mar-
ca br.

We wtorek, 24 stycznia br. 
w siedzibie tut. Urzędu Miej-
skiego odbyło się spotkanie 
Burmistrza Nowego Tomyśla 
Włodzimierza Hibnera z Pre-
zes Przedsiębiorstwa Usłu-
gowego Zakładu Gospodarki 
Mieszkaniowej Zofią Matusz-
czak. W maju 2022 roku, po 
okresie pandemii, komunika-
cja miejska została ponownie 
uruchomiona w naszym mie-
ście i obecnie jest ona bileto-
wana. 

Po dogłębnej analizie fre-
kwencji pasażerów oraz zy-
sku ze sprzedaży biletów, 
który wyniósł jedynie ok. 22 
tys. zł, a także po zapoznaniu 
się z argumentami zawarty-
mi w interpelacjach radne-
go Tomasza Tomaszewicza, 
burmistrz wraz z panią pre-
zes skłaniają się, aby komu-
nikacja miejska w Nowym 
Tomyślu była ponownie bez-
płatna z początkiem maja br.

Projekt uchwały, która 
zniesie płatną komunikację 
zostanie przedłożony Radzie 
Miejskiej w Nowym Tomyślu 
podczas sesji w lutym bądź 
marcu.  

Przedstawiamy aktualne 
ceny za usługi przewozo-
we w komunikacji miejskiej 

w Nowym Tomyślu: 
1) 3,00 zł za bilet normalny 

na jednorazowy przejazd na 

całej długości trasy, 
2) 1,50 zł za bilet ulgowy na 

jednorazowy przejazd na ca-
łej długości trasy, 

3) 100 zł za bilet miesięczny 
za przejazd na całej długości 
trasy, 

4) 50 zł za bilet ulgowy 
miesięczny na całej długości 
trasy. 

Bilet jednorazowy upraw-
nia do dowolnej liczby przy-
stanków na jednej długości 
trasy. 

Bilet miesięczny uprawnia 
do nieograniczonej liczby 
przejazdów na trasie w okre-
sie ważności biletu.  

Opłaty dodatkowe:
1) przejazd bez ważnego bi-

letu: 200,00 zł, 
2) brak dokumentu stwier-

dzającego uprawnienie do 
korzystania z ulgowych albo 
bezpłatnych przejazdów: 
100,00 zł, 

3) brak ważnego biletu na 
przewóz rzeczy i zwierząt: 
60,00 zł, 

4) spowodowanie zatrzy-
mania lub zmianę trasy auto-
busu bez uzasadnionej przy-
czyny: 350,00zł.

Inwestycje gminne 
I – kwartał

Bezpłatna komunikacja miejska w Nowym Tomyślu?

W dniach 27 – 29 stycznia br. 
w Luboniu odbyły się Halowe 
Mistrzostwa Polski Seniorów 
w Łucznictwie. Do rywali-
zacji przystąpiło 245 zawod-
ników z 47 klubów z terenu 
całego kraju. Gminę Nowy 
Tomyśl reprezentował Łu-
kasz Dudziak, zawodnik LKS 
KORONA BUKOWIEC, który 
w świetnym stylu pokonał w 
finale przeciwnika 6:0 i wy-
walczył Mistrzostwo Polski, 
w kategorii barebow! 

Łukasz Dudziak został po-
wołany do Kadry Polski na 
rok 2023.

Mężczyźni łuk goły 
(barebow)

1  DUDZIAK Łukasz 
– LKS KORONA Bukowiec
2 LEPIARZ Wojciech 
– KS PŁASZOWIANKA 
Kraków
3 CZAPAJ Rafał 

– UKS GROT Ruda Śląska
3 STASZKIEWICZ Adam 
– SCSE GRANIT Strzelin

Prezes Polskiego Związku 
Łuczniczego – Józef Baściuk 

wręczył okolicznościowe me-
dale dla pięciu wyróżnionych 
działaczy i trenerów, m.in. 
dla Prezes Klubu LKS Korona 
Bukowiec – Renaty Parnie-
wicz.

W siedzibie Urzędu Miej-
skiego odbyło się spotkanie 
Mieczysława Szczechowia-
ka Prezesa OSP z Włodzi-
mierzem Hibnerem Burmi-
strzem Nowego Tomyśla. 
Podczas rozmowy omawiano 
planowane działania oraz 
inwestycje, a także ustalano 
stawki ekwiwalentu za udział 
w akcjach ratowniczych oraz 
szkoleniach dla strażaka ra-
townika.W związku z wielo-
letnią i owocną współpracą 
z jednostkami OSP ustalono 

najwyższą z możliwych sta-
wek ekwiwalentu w wysoko-
ści 37,00 zł. Włodarz gminy 
wielokrotnie podkreślał, że 
środki przeznaczone na OSP 
zawsze są dobrze spożytko-
wane, a życie i bezpieczeń-
stwo mieszkańców jest bez-
cenne. 

Działalność OSP od wielu 
lat znajduje uznanie w spo-
łeczeństwie, czego dowodem 
są najwyższe miejsca w ran-
kingach zaufania do różnych 
instytucji.

Złoty i skromny!

Ekwiwalent dla strażaka 
ratownika
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Walka opozycji z kościołem 
katolickim coraz bardziej 
stawia pytanie jaką drogę 
obierze kościół w dalszej 
działalności. Nie od dzisiaj 
wiadomo że, w partii Prawa 
i Sprawiedliwości są katoli-
cy. Tak samo w Platformie 
Obywatelskiej i Koalicji Oby-
watelskiej a także  Polskiego 
Stronnictwa Ludowego są po-
słowie katolicy. Oczywiście 
mniej liczni ale także bronią 
kościoła. Jednak można za-
uważyć że podział kościoła 
na frakcję konserwatywną 
i liberalną  jest coraz większy. 
Gdyby spojrzeć na ten po-
dział  to we frakcji konserwa-
tywnej większość stanowią 
osoby starsze po pięćdzie-
siątce a liberalną stanowią 
osoby od 20 lat do 40 lat. 
Młodzieży trudno ocenić  ale 
według  mojej oceny to więk-
szość nie uczęszcza regular-
nie do kościoła a dekalog jest 
im obojętny. Dlaczego tak 
wygląda? Otóż przykład idzie 
z zachodniej Europy z takich 
państw jak Belgia, Holandia 

i Niemcy. Więc przed kościo-
łem katolickim są dwie drogi. 
W perspektywie katolikom 
konserwatywnym grozi roz-
łam. Dotyczy to szczególnie 
katolików w wielu krajach 
zachodnich. Katolicy  którzy 
nie będą  akceptować kościo-
ła konserwatywnego będą  
z niego odchodzić do odłamu 
liberalnego. Przykry jest fakt, 
że jak obliczyli uczeni kościół 
liberalny zamieszkuje na ca-
łym świecie około miliarda.  
Natomiast pozostali w naszej  
planecie to afrykanie i azjaci 

przeżywają ożywienie  re-
ligijne. Nie mówiłem tutaj 
o Australii w której też na-
stępuje podobny proces jak 
w Europie w której najwięcej 
katolików jest w Polsce, Sło-
wacji i Włoszech. W pozosta-
łych krajach są mniejszości 
katolickie czy też protestanc-
kie.  W pozostałych zdomino-
wana jest przez ateistów lub 
obojętność religijną. W tym 
kierunku liderują  Czechy, 
Estonia, Francja, Holandia 
i Łotwa. Jeżeli spojrzeć na 
Unię Europejską to od ponad 
20 lat katolicy nie mają żad-
nego wpływu na ich  funk-
cjonowanie. Jak przewidywał 
już nie żyjący papież Joseph 
Ratzinger chrześcijanie będą  
w przyszłości mniejszością 
i będą walczyć o przetrwanie 
w świecie  przesiąkniętym 
ateizmem. W najbliższych 
trzech latach w Polsce ko-
ściół konserwatywny i libe-
ralny będzie bardzo skłócony  
z powodu zagadnień świato-
poglądowych. Moim zdaniem 
najważniejszą sprawą będzie  

ze strony konserwatystów 
przywrócić wiarygodność 
kościołowi czyli walka z nad-
użyciami i pedofilią księży 
wobec młodocianych. Jeżeli 
spojrzeć na wizerunek poli-
tyków  katolickich to są lide-
rami lub członkami różnych 
ugrupowań.  Rozumie się  
więc że  wyborcy katoliccy 
powinni pójść na wybory aby 
nie mieli później złudzeń, że 
stało się inaczej. Tutaj apel 
do kardynałów i biskupów 
którzy dążą  do radykalnych 
zmian w kościele w duchu 
liberalnym aby  pamiętali  
czym był katolicyzm w prze-
szłości. Powinni bronić tra-
dycji i wartości katolickich 
które tracą z każdym rokiem. 
W Europie na te tematy wy-
grała liberalna wizja życia 
człowieka. Ponieważ zbliżają 
się wybory więc proszę pa-
miętać, że powinny zadecy-
dować zagadnienia moralne 
i religijne kandydatów na po-
słów czy później kandydatów 
na samorządowców.

Franciszek Gwardzik

Jaką drogę obierze kościół katolicki

23 stycznia br. w Pile na 
„Śniadaniu prasowym” Po-
seł RP Grzegorz Piechowiak 
– Wiceminister Rozwoju 
i Technologii spotkał  się 
z przedstawicielami mediów 
lokalnych, by podsumować  
działalność poselską i mini-
sterialną w 2022 r.

Poseł Grzegorz Piecho-
wiak omówił najważniejsze 
elementy programów rządo-
wych, dzięki którym skorzy-
stał region pilski i jego miesz-
kańcy.

Wsparcie z budżetu cen-
tralnego pozwala rozwijać 
nasze małe ojczyzny i iść ku 
lepszemu. Fundusze trafiły 

do wielu grup społecznych. 
– komentował wiceminister.

Jak ubiegły rok przedsta-

wiał się w liczbach?  Odby-
łem ponad 750 spotkań w re-
gionie, w Polsce i na świecie. 

W okręgu pilskim odwiedzi-
łem wszystkie powiaty oraz 
40 spośród 66 gmin. W War-
szawie przyjąłem 17 amba-
sadorów oraz 21 delegacji za-
granicznych. Uczestniczyłem 
w 14 ważnych wydarzeniach 
gospodarczych w Polsce i na 
świecie. Odbyłem także 10 
wizyt zagranicznych jako 
przewodniczący polskiej 
delegacji, głównie misji go-
spodarczych. Na moje zapro-
szenie, w regionie pilskim go-
ściło czterech wiceministrów. 
– informował Wiceminister 
Rozwoju i Technologii Poseł 
RP Grzegorz Piechowiak.

Wielkopolskamagazyn.pl

Poseł Grzegorz Piechowiak – Wiceminister Rozwoju i Technologii 
podsumował działalność poselską i ministerialną w 2022 r.

Środowiskowy Dom Samo-
pomocy w Wolsztynie i zmo-
dernizowana Szkoła Filialna 
w Tłokach – to dwie ważne 
dla mieszkańców gminy in-
westycje, które zostały już 
oficjalnie zakończone. Dziś 
w ich uroczystym otwarciu 
udział wziął wojewoda wiel-
kopolski Michał Zieliński. 

Środowiskowe Domy Sa-
mopomocy, zwane inaczej 
ośrodkami wsparcia, służą 
budowaniu sieci oparcia spo-
łecznego i przygotowują do 
życia w społeczeństwie oraz 
funkcjonowania w środowi-
sku.To placówki okresowego 
dziennego lub całodobowe-
go pobytu, w którym osoby 
z zaburzeniami psychiczny-
mi mogą otrzymać częściową 
opiekę i pomoc w zaspokaja-
niu niezbędnych potrzeb ży-
ciowych oraz posiłek.

Środowiskowy Dom Sa-
mopomocy w Wolsztynie 

powstał dzięki dofinanso-
waniu ze środków budżetu 
państwa w wysokości 4,4 mln 
zł. Dom jest placówką wspar-
cia dziennego, funkcjonuje 5 
dni w tygodniu po 8 godzin 
dziennie, posiada 30 miejsc. 
Inwestycja powstała przy uli-
cy Komorowskiej, w sąsiedz-
twie istniejących wcześniej 
Żłobka „Tęczowa Kraina” 
oraz Dziennego Domu Pobytu 
Senior+. Oba te obiekty po-
wstały również dzięki zdoby-
tym przez samorząd środkom 
rządowym.

- Jestem przekonany, że 
wybudowany z udziałem 
rządowych środków ośrodek 
wsparcia pozwoli na budowa-
nie sieci wzajemnego oparcia 
i będzie pomagał włączyć się 
do życia społecznego tym, 
którzy potrzebują życzliwej 
i profesjonalnej pomocy – 
mówi wojewoda wielkopolski 
Michał Zieliński. - Cieszę się, 

że gmina dostrzega potrze-
by wszystkich mieszkańców 
i stara się stworzyć warunki, 
w których każdy – niezależnie 
od stanu zdrowia czy sytuacji 
życiowej – może się rozwijać, 
wiele wnosić w życie lokalnej 
społeczności i szczęśliwie 
żyć.

Po tegorocznych zimowych 
feriach uczniowie Szkoły 
Filialnej w Tłokach wracają 
do z jednej strony doskonale 
znanego, z drugiej zaś – zu-
pełnie nowego miejsca. Pla-
cówka przeszła gruntowny 
remont, w wyniku którego 
dostosowano ją do najwyż-
szych standardów bezpie-
czeństwa i zaadaptowano do 
potrzeb najmłodszych, za-
chowując przy tym wyjątko-
wy charakter zabudowy.

- Cieszę się, że zrealizowa-
ne dzięki współpracy rządo-
wej i samorządowców inwe-
stycje widoczne są w gminie 

Wolsztyn zwłaszcza w tak 
kluczowych dziedzinach jak 
życie społeczne i edukacja – 
podkreśla wojewoda. 

W ramach inwestycji 
przebudowano istniejący 
budynek przez nadbudowę 
istniejącej części 1-kondygna-
cyjnej, rozbudowę budynku 
o pomieszczenia komunikacji 
z klatką schodową, pomiesz-
czenia przystosowane do wy-
dawania posiłków z dostawy 
zewnętrznej na parterze oraz 
toalety na drugiej kondygna-
cji. Dokonano również zmia-
ny sposobu użytkowania czę-
ści mieszkalnej budynku na 
cele oświatowe, a także do-
stosowano pierwszą kondy-
gnację do potrzeb oddziałów 
i punktów przedszkolnych. 
Inwestycja została dofinan-
sowania z Państwowego 
Funduszu Rehabilitacji Osób 
Niepełnosprawnych kwotą 
w wysokości 38 493 zł.

Nowe inwestycje w edukację i życie społeczne w Wolsztynie

Wywiad przeprowadzony przez Andrzeja Błaszczaka 
ze Starostą Nowotomyskim Andrzejem Wilkońskim.

Działania naprawcze 
po pandemii COVID-19

15 lutego 2023r. Zarząd Wo-
jewództwa Wielkopolskiego 
przekazał pięciu ośrodkom 
medycznym z regionu łącznie 
sumę 11.4 mln. zł. Na kon-
ferencji prasowej marszałek 
woj. Wielkopolskiego Marek 
Woźniak podpisał z przed-
stawicielami wyznaczonych 
szpitali umowy na podstawie 
których odpowiednie fundu-
sze trafią do tych jednostek 
i pozwolą na odbudowanie 
zdegradowanego podczas 
świadczenia usług w okresie 
pandemii, sprzętu.

Jednym z beneficjentów 
został SP ZOZ im. doktora 
Kazimierza Hołygi w Nowym 
Tomyślu.

Oto co po zakończeniu kon-
ferencji mówił Starosta No-
wotomyski Andrzej Wilkoń-
ski:
Andrzej Błaszczak: - Słysze-
liśmy dzisiaj na konferencji 
jak okres pandemii i wyjąt-
kowe wyzwania, które sta-
nęły przed szpitalami nad-
szarpnęły ich budżety, oraz 
zdegradowały sprzęt.
Andrzej Wilkoński: -  Tak, 
to były ogromne wyzwania 
i to zarówno w sferze samo-
rządowej jaki i bezpośrednio 
w obszarach związanych z 
ochroną zdrowia.
W okresie tym okazało się, 
że kiedy pojawia się nagłe 
zagrożenie życia i zdrowia, 
nieznany „przeciwnik”, wte-
dy między innymi działal-
ność związana z podstawową 
ochroną zdrowia, staje przed 
ogromnymi wyzwaniami.

- Powiedział pan przeciw-
nik. Myślę że to określenie 
najlepiej oddaje sytuacje w 
jakiej się wtedy znaleźli-
śmy.
– Tak, pojawiło się niespo-
tykane dotąd zagrożenie. Co 
prawda nie było widoczne 
gołym okiem, ale obserwo-
waliśmy jego skutki. Z jednaj 
strony baliśmy się tego zja-
wiska, a z drugiej przecież 
nikt  nie był na taką sytuacje 
przygotowany i tak po ludzku 
baliśmy się. Dlatego myślę, że 
był to ważny sygnał na przy-
szłość by wypracować takie 
procedury, które pozwoliłby 
na stawienie czoła podob-
nym wyzwaniom. Myślę, że 
teraz jest czas kiedy spokoj-
nie można ustalić sposoby 
działania w okresie nietypo-
wych zagrożeń związanych 

z nagłymi masowymi zaka-
żeniami.

- A z drugiej strony w czasie 
walki z pandemią okazało 
się, że pilnie potrzebne są 
dodatkowe fundusze.
- Tak to prawda, mieliśmy za-
gwarantowane pieniądze na 
normalne działanie. Nie na 
działania w warunkach eks-
tremalnych. Stąd nagle oka-
zywało się, że z niektórych 
świadczeń trzeba zrezygno-
wać. A i tak funduszy brako-
wało, do tego nawet trudno 
było przewidzieć rosnące wy-
datki. Pamiętajmy, że było to 
coś z czym musieliśmy zmie-
rzyć się po raz pierwszy.

- Te pieniądze, które dzisiaj 
przez Urząd Marszałkowski 
zostały przekazane dla re-
gionu, który pan reprezen-
tuje, w jakiś sposób pozwa-
lają odbudować działanie 
służby zdrowia w Powiecie 
Nowotomyskim?
- Tak, te pieniądze pozwolą 
na zainwestowanie w nowy 
sprzęt dla szpitala, który z 
kolei da możliwość funkcjo-
nowania w normalnych wa-
runkach. Te dwa miliony zło-
tych, które z tego funduszu 
otrzymamy posłużą między 
innymi do rozliczenia się ze 
zobowiązań za już zakupio-
ny nowy sprzęt. Jestem prze-
konany, że po tych zakupach 
wrośnie np. poziom diagno-
styki.

- Być może pójdzie za tym 
także coś co jest niewymier-
ne, a co spowoduje w pewien 
sposób wzrost zaufania 
ludzi do jednostek admini-
stracyjnych.
- Myślę, że tak. Przecież kiedy 
powierzamy komuś stanowi-
ska, oczekujemy od tych osób 
również sprawnego działania 
w sytuacjach ekstremalnych. 
A te nigdy nie są łatwe.

Zdj.: Hieronim Dymalski
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KAPRAL-CAR to legalna Stacja Demontażu Pojazdów
działająca z upoważnienia Marszałka Województwa

Spełniamy wszystkie normy związane z ekologią, 
więc oddając nam auto zyskasz Ty i środowisko.

AUTO KOMIS 
Orwat Rafa³   Serdecznie zaprasza

Karpicko, ul. Wczasowa 71/A (wylot na Nowy Tomyśl) 
tel. 600 87 29 15, 68/ 346 81 81

Czynne: Pn. Pt 10.00 18.00, Sob. Niedz. 10.00 14.00
     SKUP AUT ZA GOTÓWKĘ             www.auto-orwat.gratka.pl

Zakład  Szewski „Jar- But”
świadczy usługi: a rozciąganie obuwia a wszywanie zamków a  zelowanie a wymiana fleków

ul. Sienkiewicza 15 ( przy targowisku) w Grodzisku Wlkp

   tel. 535 840 919

Sprzedam Dwutygodnik  
”Powiaty - Gminy”

Od 28 lat wydawany jest na terenie powiatów i gmin.
Od Kargowej do Poznania oraz w Kościanie, Lesznie, Wolsztynie, Nowym 

Tomyślu, Grodzisku Wlkp. Pniewach i innych miejscowościach Zachodniej Wlkp. 

Cena do uzgodnienia

PRODUKCJA OKIEN 
I DRZWI Z PCV

ROLETY ZEWNĘTRZNE, SZYBY 
ZESPOLONE, SZKLARSTWO

RAtY!
CENY KONKURENCYJNE

P.H.U. „KUBA”  Ewa Paschke
Wolsztyn, ul. Poznańska 6

tel. 68 384 27 75 
przyjmę uczniów

PRZY MłYNIE
BIStRO
Catering, 
imprezy plenerowe
ANNA CZESKA
Buk, ul. Dobieżyńska 21
tel. 61 814 05 22 
kom. 600 335 837
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W poniedziałek 6 lutego 2023 
r., w Woźnikach, odbył się 
briefing prasowy Wojewo-
dy Wielkopolskiego Micha-
ła Zielińskiego poświęcony 
wynikom naboru wniosków 
na dofinansowanie w ramach 
Rządowego Funduszu Roz-
woju Dróg. Dzięki środkom 
z Programu realizowane są 
inwestycje, które pozwa-
lają na rozwój bezpiecznej 
i nowoczesnej infrastruktury 
drogowej.

Wojewoda spotkał się 
z samorządowcami z po-

wiatu grodziskiego, którym 
przekazał informacje na te-
mat wysokości pozyskanych 
środków na planowane inwe-
stycje.

Powiat Grodziski w tej edy-
cji Programu uzyskał dofi-
nansowanie w łącznej wyso-
kości 17 milionów 763 527,93 
zł na realizację następują-
cych inwestycji:

a przebudowa i remont 
drogi powiatowej Buk - Woź-
niki – Kotowo (kwota dofi-
nansowania to 8 milionów 
822 920,03 zł, a całkowita 

wartość zadania to 14 milio-
nów 704 866,72, zł) oraz

a przebudowa drogi Wio-
ska – Kobylniki – Grodzisk 
Wielkopolski na odcinku 
Wioska - Gnin (kwota dofi-
nansowania to 8 milionów 
940 607,90 zł, a całkowita 
wartość zadania to 14 milio-
nów 901 013,17 zł).

Dofinasowanie uzyskały 
także Gminy: Granowo, Gro-
dzisk Wielkopolski oraz Ka-
mieniec.

Inwestycje będą realizo-
wane w latach 2023/2024.

Kolejne inwestycje drogowe w powiecie grodziskim

W piątek 27 stycznia 2023 
roku w Grodziskiej Hali Spor-
towej odbyło się Spotkanie 
Noworoczne Powiatu Gro-
dziskiego.

Podczas oficjalnej części 
spotkania Starosta Grodziski 
Mariusz Zgaiński podsumo-
wał działalność samorządu 
powiatowego w ostatnich 
trzech latach. Przypomniał 
o najważniejszych zrealizo-
wanych zadaniach inwesty-
cyjnych, budowie oddziału 
pielęgnacyjno-opiekuńczego 
oraz modernizacji dróg.

Na zaproszenie gospodarzy 
– Starosty Grodziskiego Ma-
riusza Zgaińskiego oraz Prze-
wodniczącego Rady Powiatu 
Grodziskiego Sebastiana 
Skrzypczaka odpowiedzieli: 
Sekretarz stanu w Minister-
stwie Rozwoju i Infrastruk-
tury Grzegorz Piechowiak, 
Wojewoda Wielkopolski Mi-
chał Zieliński, Wicemarsza-
łek Województwa Wielkopol-
skiego Wojciech Jankowiak, 
a także parlamentarzyści, 
radni Sejmiku Województwa 
Wielkopolskiego, samorzą-
dowcy powiatowi i gminni, 
sołtysi oraz przedstawiciele 
społeczności powiatu gro-
dziskiego. Podczas spotkania 
wręczono Medale „Zasłużony 

dla Powiatu Grodziskiego”, 
Wojewodzie Wielkopolskie-
mu - Michałowi Zielińskiemu 
oraz Wicemarszałkowi Wo-
jewództwa Wielkopolskiego 
- Wojciechowi Jankowiakowi, 
którzy efektywnie wspierają 

działania grodziskiego samo-
rządu powiatowego. W tym 
roku Starosta Grodziski wy-
różnił także osoby, które 
działają na rzecz mieszkań-
ców Powiatu Grodziskiego. 
Wyróżnienie za całokształt 

swojej działalności otrzyma-
li: Mirosława Nowinka oraz 
Magdalena Sciezynska.

Tradycyjnie już Spotka-
nie Noworoczne było okazją 
do wręczenia nagród „Lider 
Przedsiębiorczości Powia-
tu Grodziskiego” w dowód 
uznania osiągnięć przedsię-
biorców oraz za inspirowanie 
rozwoju przedsiębiorczości 
na terenie powiatu.

Nagrodą Gospodarczą 
Starosty Grodziskiego za rok 
2020,2021 i 2022, zostali wy-
różnieni:

a Państwo Hanna i Marek 
Nowak Wytwórnia Parkie-
tów DĄBEX Sp. z o.o. Sp. k.

a KAM-TRANS Józef Ka-
miniarz

a Waldemar Wysiadły 
„WALDI” Zakłady Mięsne Sp 
z o.o. Sp. komandytowa

a Jacek Marciniak ANEX 
Sp. z o.o. Zaopatrzenie Rol-
nictwa

a Andrzej Ciorga Przedsię-
biorstwo Handlowe

a Longin Lemański Sklep 
Spożywczy

a Wojciech Michalski 
Usługowy Zakład Ślusarski

a Tadeusz Brzostowski 
AUTO-RAM

a Kamil Juskowiak Zakład 
Ogólnobudowlany REM-BUD

a Andrzej Podgórski 
Przedsiębiorstwo Handlowe 
„PROMAX”

a Szymon Gałkowski 
Przedsiębiorstwo Produkcyj-

no Handlowo Usługowe
a Paweł Maćkowiak Go-

spodarstwo Rolne
a Wacław Olejniczak OPAL 

Sp z o.o. Sp. Komandytowa
W dalszej części spotka-

nia Starosta Grodziski bar-
dzo serdecznie podziękował 
wszystkim przyjaciołom 
powiatu, którzy okazali 
swoją pomoc, zaangażowa-
nie i gotowość do działania 
w trudnym czasie pandemii 
COVID-19 oraz okazali po-
moc i wsparcie obywatelom 
Ukrainy dotkniętym rosyjską 
agresją oraz wsparli organi-
zację transportów z pomocą 
humanitarną wysyłaną do 
ukraińskiego miasta Bro-
wary, które jest miastem 
partnerskim powiatu grodzi-
skiego. Spotkanie zakończy-
ło się koncertem lubianego 
i cenionego zespołu „Ogień” 
w składzie: Filip Popów, Prze-
mek Zakrzewski, Tomek Ra-
tajczak, Michał Leśniewski 
i Bartek Linke.

Na zakończenie Prze-
wodniczący Rady Powia-
tu Grodziskiego Sebastian 
Skrzypczak wraz ze Starostą 
Grodziskim Mariuszem Zga-
ińskim złożyli gościom ży-
czenia zdrowia, pokoju oraz 
pomyślności w 2023 roku.

Spotkanie noworoczne Powiatu Grodziskiego
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Gość porannej rozmowy Ra-
dia Poznań podkreślała, że 
Niemcy, odrzucając polskie 
roszczenia zadośćuczynienia 
za niemieckie zbrodnie z cza-
sów drugiej wojny światowej, 
powołują się na zrzeczenie się 
reparacji z 1953 roku. 

„Ten dokument można pod-
ważyć, bo podpisany został 
pod przymusem politycznym 
i ekonomicznym” - mówiła 
Beata Komarnicka-Nowak 
i zaznacza, że najważniej-
szym czynnikiem, mogącym 
podważyć skuteczność zrze-
czenia się reparacji jest doku-
ment, znaleziony przez prof. 
Bogdana Musiała w Rosyjskim 
Państwowym Archiwum Hi-
storii Najnowszej.

Uchwałę Rady Ministrów 
Związku Radzieckiego z 18 
sierpnia 1953 roku. Ona jest 
moim zdaniem kluczowa, bo 
do tej pory jej nie było i żaden 
raport o niej nie wspominał, 
że Rada Ministrów ZSRR pole-
ca Ministerstwu Spraw Zagra-
nicznych, by powiadomił rząd 
PRL, że Związek Sowiecki od 1 
stycznie 1954 roku rezygnuje 
z pobierania reparacji od Nie-
miec i od polskiej strony ocze-
kuje się tego samego. Tutaj nie 
ma mowy o żadnym wolnym 
zrzeczeniu się. Jest polecenie, 
żadnych negocjacji - mówi 
mecenas. 

Prawniczka podkreśla, że 
niemieccy politycy już w la-
tach ’70 zdawali sobie sprawę, 
że kwestia reparacji za drugą 
wojnę światową dla Polski po-
wróci, co ma odzwierciedle-
nie w niemieckich archiwach.

Polscy prawnicy w latach 
’70 również twierdzili, że do 
tej sprawy należy wrócić, po-
nieważ są podstawy do pod-
ważenia dokumentu, podpi-
sanego pod przymusem przez 
polski rząd w 1953 roku.

Cała rozmowa poniżej:
Łukasz Kaźmierczak: Spe-
cjalizuje się pani w tematy-
ce m.in. frankowiczów, ale 
dzisiaj będziemy rozmawiać 
o innym temacie. Przygląda 
się też Pani z uwagą także 
kwestii prawnej reparacji 
wojennych – chodzi o nasze 
roszczenia w stosunku Nie-
miec. Jest Pani autorką ar-
tykułów, które trochę oma-
wiają tę kwestię. Dziś mamy 
świeżą garść informacji. 
Parę dni temu rząd niemiec-
ki przekazał odpowiedź na 
polską notę dyplomatycz-
ną. Napisaliśmy 1500 stron, 
a dostaliśmy jednostronico-
wą odpowiedź, która wła-
ściwie zawiera się w jednym 
zdaniu - „Rząd RFN sprawę 

reparacji i odszkodowań 
za straty wojenne uważa za 
zamkniętą i nie zamierza 
podejmować nawet nego-
cjacji w tej sprawie.” Mamy 
jasność, jeśli chodzi o stro-
nę niemiecką. Czy ze strony 
prawnej, jest jeszcze coś do 
ugrania w tej kwestii?
Beata Komarnicka-Nowak: 
Tak, z pewnością. Ta odpo-
wiedź niemiecka nie jest żad-
ną niespodzianką. Myślę, że 
wszyscy się takiej spodziewa-
liśmy. Ważne jest to, co jest 
w tej odpowiedzi. Najpraw-
dopodobniej podstawą do tej 
odmowy był naukowy raport 
służb Bundestagu, który zo-
stał przygotowany już w 2017 
roku, który zawiera funda-
mentalne zdanie, które spro-
wadza się do tego, że Polska 
zrzekła się w sposób wiążący 
reparacji w 1953 roku. Tak na-
prawdę, to jest najważniejsze 
zdanie, ponieważ w całym ra-
porcie niczego innego nie ma. 
Niemcy powtarzają uparcie, 
że w 1953 roku zrzekliśmy się 
tych reparacji, dlatego nale-
ży wrócić do tej kwestii. Ona 
jest mało znana. Nasz raport, 
te 1500 stron, to jest raport, 
w którym są oszacowane 
straty wojenne, zaś raport 
prawny, ta wkładka prawna, 
dotycząca tego, dlaczego się 
nie zrzekliśmy tych reparacji, 
wymaga rozszerzenia w tym 
zakresie. Tym właśnie w 2004 
roku zajmował się prof. Jan 
Sandorski, który jako pierw-
szy postawił tezę, że Polska 
nie zrzekła się...

Ja tylko przypomnę, że prof. 
Sandorski, poznański praw-
nik i poznańska sława praw-
nicza. Pani jest trochę jego 
uczennicą. Powoływała się 
też pani na niego i jego opi-
nie w swoim artykule dla 
Rzeczpospolitej.
Tych artykułów jest kilka, ale 
najważniejsze są jego opraco-
wania. W 2004 roku pozwo-
lono mu, ale też naukowcom, 
historykom i prawnikom 
obejrzeć archiwa. Odkryły 
one przed nami rzeczy wcze-
śniej nieznane. Okazało się, 
że Polska zrzekła się reparacji 
pod przymusem ekonomicz-
nym i politycznym. Trzeba 
chociaż krótko naświetlić, że 
w ’53 roku jesteśmy w takiej 
sytuacji, że w marcu umiera 
Stalin i w Moskwie rozpo-
czyna się walka o władzę. To 
dzieje się w okolicznościach 
takich, że właściwie nikt 
nie wie, co się będzie działo. 
Z kolei prof. Bogdan Musiał 
odkrywa jeszcze nie tylko 
w polskim archiwum, ale 

w Rosyjskim Państwowym 
Archiwum Historii Najnow-
szej, uchwałę Rady Ministrów 
Związku Radzieckiego z 18 
sierpnia 1953 roku. Ona jest 
moim zdaniem kluczowa, bo 
do tej pory jej nie było i żaden 
raport o niej nie wspominał, 
że Rada Ministrów ZSRR pole-
ca Ministerstwu Spraw Zagra-
nicznych, by powiadomił rząd 
PRL, że Związek Sowiecki od 1 
stycznia 1954 roku rezygnuje 
z pobierania reparacji od Nie-
miec i od polskiej strony ocze-
kuje się tego samego. Tutaj nie 
ma mowy o żadnym wolnym 
zrzeczeniu się. Jest polece-
nie, żadnych negocjacji. To 
uruchamia lawinę wydarzeń, 
ponieważ 19 sierpnia w Pol-
sce postawione to zostało na 
posiedzeniu Rady Ministrów 
przez Bieruta i 23 sierpnia do-
chodzi do tego oświadczenia, 
gdzie, cytując to: „Rząd pol-
ski wita z pełnym uznaniem 
decyzję rządu ZSRR”. Mamy 
tutaj do czynienia z komplet-
nym niewolnym oświadcze-
niem woli.

A w sensie prawa międzyna-
rodowego akta prawa, po-
dejmowane pod przymusem, 
są ze swojej istoty nieważne. 
Można tak to wyinterpreto-
wać.
Dokładnie tak. Właściwie nie 
istnieją normy prawa między-
narodowego, które regulują 
kwestię ważności aktów jed-
nostronnych. Tutaj należy od-
wołać się do konwencji o pra-
wie traktatu z ’69 roku, która 
reguluje te kwestie, które są 
związane z ważnością umów 
międzynarodowych. Z ana-
lizy przepisów tej konwencji 
o prawie traktatu wynika, 
że to oświadczenie było nie-
ważne. Prof. Sandorski pisze 
o nieważności bezwzględnej 
przez przymus ekonomiczny 
i polityczny. Wiemy na czym 
polegał przymus polityczny, 
kiedy Polska jest…

Nie jest suwerennym bytem.
Ulega ta suwerenność ogra-
niczeniu w takich momen-
tach. Przymus ekonomiczny 
polegał na tym, że byliśmy 
zobowiązani wobec ZSRR do 
dostarczania węgla po nie-
rynkowych cenach. Dostar-
czaliśmy go właściwie po ce-
nie, która stanowiła 10 proc. 
ceny, która obowiązywała 
wtedy na rynkach. Dlatego nie 
mieliśmy wyjścia...

Chciałbym to dołączyć do 
bieżących rzeczy i do dysku-
sji, która się toczy. Są tacy, 
którzy uważają, także stro-
na niemiecka, ale nie tylko, 
że powinniśmy zwracać się 
do Rosji, a nie do Niemiec, 
ponieważ na mocy trakta-
tów Jałta i Poczdam, mieli-
śmy część reparacji, które 
Niemcy płaciły Rosjanom, 
odzyskać właśnie via Rosja. 
Być może to jest właściwy 
adresat? Jak to wygląda od 
strony prawnej?
Jeżeli będziemy analizować 
z uporem, wracam do oświad-
czenia z ’53 roku, i do tego, że 
ono jest nieważne bezwzględ-
nie, to musimy powiedzieć 
jasno... W archiwach odkryto 
również to, że w RFN, bo wie-
my, że w latach ‚50 mamy do 
czynienia z dwoma państwa-
mi NRD i RFN. NRD oznajmi-
ło, że ono nie czuje się w żaden 
sposób odpowiedzialne za 
Niemcy, które wywołały woj-
nę. W RFN w latach ’70 wszy-
scy doskonale sobie zdawali 
sprawę, że Polska będzie wra-
cać do sprawy reparacji – są 
na to notatki MSZ, z rozmów 
z ówczesnymi politykami, 
również frakcji SPD w Bun-
destagu, doskonale podkre-
ślają to, że sprawa reparacji 
od Niemiec, od RFN, powróci. 
Wszyscy sobie z tego zdawali 
sprawę. Nie możemy więc mó-
wić, że mamy roszczenie tylko 
wobec Rosji. Rzeczywiście na 
mocy układów poczdamskich 

te reparacje mieliśmy uzy-
skiwać via Rosja, ale przecież 
zobowiązanym są Niemcy. 
Tego, jak powtarzam, dziś 
odkrywając archiwa, politycy 
niemieccy w latach ’70 zda-
wali sobie z tego doskonale 
sprawę, że ta kwestia wróci. 
Ważne jest to, że również 
rząd w Warszawie w latach 
’70, rządy Cyrankiewicza 
i Gomułki, zdawali sobie 
z tego sprawę, ale nie wiedzie-
li, jak tę sprawę ruszyć. Nie 
mieliśmy żadnego traktatu 
z RFN. Również w archiwach 
zostały odkryte dokumenty, 
w których ówcześni prawni-
cy, pracujący dla komisji, któ-
ra ustalała jakie te roszczenia 
mają być i jakie straty zostały 
poniesione, w latach ’70 ta 
komisja jednym zdaniem, bo 
nie mogła więcej, napisała, 
że do oświadczenia z ’53 roku 
należy wrócić, ponieważ są 
przesłanki, żeby to podwa-
żyć. Moim skromnym zda-
niem, ale też prof. Magdalena 
Bainczyk pisze o tym w ko-
mentarzu do raportu służb 
naukowych Bundestagu, że 
Niemcy są zobowiązane do 
tego, żeby nasze roszczenia...

To znaczy, że mamy twarde 
argumenty prawne, żeby 
występować... Nie chodzi 
o to, że mamy racje moralne, 
bo to jest jedna kwestia, ale 
wiadomo, że przed sądem 
liczą się twarde, prawne ar-
gumenty. Mamy takie moż-
liwości?
Tak, jestem pewna, że mamy 
argumenty prawne. Co do 
sądu i drogi sądowej, to jest 
odrębna sprawa, bo tu też są 
pewne problemy, ale chcia-
łam jeszcze tylko rzucić 
snop światła w stronę tego, 
że jesteśmy w dość trud-
nej sytuacji, o której jeden 
z najwybitniejszych polskich 
prawników, filozof, wybit-
ny socjolog Leon Petrażycki 
mówił, że sprawiedliwość 
międzynarodowa oraz moc 
prawa międzynarodowego 
w sytuacji państw słabych 
i małych względem potęż-
nych mocarstw, zwłaszcza, 
kiedy te mocarstwa są skłon-
ne pogwałcić prawa prze-
ciwnika słabego, to pomimo 
istnienia prawa, istnieje stan 
kompletnej bezsilności. To 
też trzeba sobie powiedzieć, 
że jesteśmy na razie w stanie 
kompletnej bezsilności.

Ambasador Dariusz Pawłoś 
nazwał to bardzo lapidar-
nie, powołując się na „Mi-
sia” Stanisława Barei: „Nie 
mamy pańskiego płaszcza 

i co nam zrobisz?” - to są sło-
wa ambasadora wobec po-
stawy rządu niemieckiego 
w kwestii reparacji. To bar-
dzo wymowne i obrazowe.
Wolałabym odwoływać się 
do kategorii sprawiedliwości 
międzynarodowej. W tym 
ujęciu, jeśli będziemy pa-
trzeć na to w taki sposób, że 
państwa są traktowane, jako 
podmioty prawno-etyczne, 
osoby moralne, które mają 
uprawnienia i zobowiązania, 
wynikające z zasady równo-
ści, to trzeba mieć ciągle na-
dzieję, że uda się przezwycię-
żyć ten problem. Ta kwestia 
musi być podnoszona, pyta-
nie tylko kiedy i jak, bo jeśli 
chodzi o trybunał, to na razie 
go nie ma. Niemcy musiałyby 
się zgodzić, żebyśmy poddali 
ten spór Trybunałowi Spra-
wiedliwości, ale kropla drąży 
skałę...

Pani mówi: „jak”. To może 
nie reparacje, a odszko-
dowania i tą kategorią po-
winniśmy się posługiwać 
i zasypywać niemieckie 
sądy pozwami przez polskie 
kancelarie, poprzez kon-
kretne osoby, instytucje... 
Ograbiono przecież Mu-
zeum Narodowe i inne pla-
cówki, których mogłoby być 
bardzo dużo.
Tak, tylko trzeba sobie po-
wiedzieć, że polscy obywate-
le tego próbowali i efekty są 
mizerne. Można odwołać się 
do doświadczeń Włochów, 
którzy, pomimo tego, że ich 
Sad Najwyższy słusznie wo-
bec prawa międzynarodowe-
go, uznały, że te kwestie nie 
podlegają przedawnieniu, 
to niestety Włosi wygrywa-
li w swoich sprawach przed 
włoskimi sądami, zaś Niemcy 
nie wykonywały tych orze-
czeń. To jest też problem. 
Dlatego kwestia umiędzyna-
rodowienia tego sporu w za-
kresie żądania reparacji, czy 
odszkodowań, bo reparacje 
to odszkodowania między 
państwami, a mówimy tu też 
o odszkodowaniach wobec 
obywateli. Uważam, że tego 
nie da się rozłączyć. Należy to 
wspólnie przedstawiać z Gre-
cją i oczekiwać, że kiedyś się 
uda. Uparcie wierzę w to, 
że gdyby przedstawić jesz-
cze raz kwestię zrzeczenia 
się. Niemiecki raport mówi 
tylko o tym, że zrzekliśmy 
się w ‚53, a jeśli nie, to uwa-
żają, że mamy do czynienia 
z przedawnieniem...
Kwestie zbrodni wojennych 
się nie przedawniają i tego 
się trzymajmy. Dziękuję.

Polska ma argumenty prawne, by domagać się od Niemiec 
reparacji - uważa mecenas B. Komarnicka-Nowak
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Serdecznie zapraszam do 
udziału w konsultacjach 
społecznych, których 
przedmiotem jest projekt 
dokumentu „Strategia Roz-
woju Gminy Rakoniewice na 
lata 2022-2030” (Strategia 
Rozwoju Gminy Rakoniewice 
do roku 2030), wskazujący 
kierunki oraz cele strategicz-
ne określające rozwój gminy 
Rakoniewice w perspektywie 
do roku 2030.

Celem konsultacji jest 
umożliwienie mieszkańcom 
gminy Rakoniewice, przed-
siębiorcom i organizacjom 
pozarządowym, działającym 
na terenie Gminy, złożenia 
uwag dotyczących projektu 
dokumentu.

Konsultacje przeprowadzone 
będą w postaci zbierania 
uwag i opinii na FORMULA-
RZU ZGŁASZANIA UWAG, 
do projektu „Strategia 
Rozwoju Gminy Rakoniewice 
na lata 2022-2030 (Strategia 
Rozwoju Gminy Rakoniewice 
do roku 2030), w terminie od 
dnia 8 lutego 2023 r. do dnia 
14 marca 2023 r. (obowiązuje 

data wpływu).

Wypełnione formularze 
można dostarczać:
a drogą elektroniczną na 
adres: sekretariat@rakonie-
wice.pl lub poprzez system 
ePUAP na adres skrytki 
Urzędu Miejskiego Gminy 
Rakoniewice: dowodyrako-
niewice/SkrytkaESP (skan 
podpisanego formularza),
a osobiście, w siedzibie 
Urzędu Miejskiego Gminy 
Rakoniewice, Osiedle Parko-
we 1, 62-067 Rakoniewice, 
poprzez złożenie formularza 
w Kancelarii,
a drogą korespondencyjną 
na adres Urzędu Miejskiego 
Gminy Rakoniewice, Osiedle 
Parkowe 1, 62-067 Rakonie-
wice (decyduje data wpływu 
do urzędu).

Uwagi i opinie zgłoszone po 
terminie, czyli z datą wpły-
wu po dniu 14 marca 2023 
roku, oraz przesłane w for-
mie innej niż na formularzu 
konsultacyjnym NIE BĘDĄ 
ROZPATRYWANE.

Burmistrz Rakoniewic
/ - / dr Gerard Tomiak

Nasze spotkania zaczęliśmy 
od wycieczki do HistoryLand 
gdzie zwiedzaliśmy wystawy 
z klocków LEGO i poznaliśmy 
ważne wydarzenia dotyczące 
historii Polski.

Drugiego dnia poznaliśmy 
nasze zainteresowania – 
bardzo dużo z nich mieliśmy 
wspólnych. Stworzyliśmy 
również własne unikalne 
puzzle oraz ozdobiliśmy 
figury gipsowe. Był to na-

prawdę świetnie spędzony 
czas.

Tydzień zakończyliśmy 
wyjazdem na Euro Jump w 
Lesznie, gdzie wszyscy mo-
gli rozładować swoją energię, 
pograć w koszykówkę, sko-
czyć z wysokości do basenu 
pełnego pianek oraz wyka-
zać się w ninja-parku z torem 
przeszkód i wspinaczką.

Czwartego dnia mogli-
śmy puścić wodzę fantazji 

poprzez malowanie kubków 
oraz wazonów. Każdy miał 
swój niepowtarzalny pomysł, 
przez co wszystkie prace były 
wyjątkowe.

W międzyczasie zadbali-
śmy trochę o swoją aktyw-
ność fizyczną i pograliśmy w 
różnego rodzaju gry.

Ostatniego dnia każdy z 
nas miał możliwość zrobienia 
maski karnawałowej – stali-
śmy się piratami, słoniami, 

motylkami, małpkami oraz 
innymi zwierzątkami, stwo-
rzyliśmy kartki walentynko-
we oraz bransoletki. Między 
jednym zadaniem a drugim, 
ochotnicy mogli wykonać 
figurki z modeliny i osobiste 
bluzki. Oczywiście nie zabra-
kło czasu na przeróżne kon-
kurencje.

To były intensywne, pełne 
uśmiechu i zadowolenia Ferie 
Zimowe.

W dniach od 30.01.- 
03.02.2023 r. w naszych pla-
cówkach w Rakoniewicach, 
Rostarzewie i Jabłonnie od-
bywały się zajęcia feryjne. 
Podczas spotkań dzieci miały 
okazję do wspólnych zabaw 
animacyjnych oraz warszta-
towych zajęć, podczas któ-
rych czas upływał zdecydo-
wanie za szybko. Wszystkim 
uczestnikom bibliotecznych 
ferii dziękujemy za udział i 
zaangażowanie, a szczegól-
nie za Wasze uśmiechnięte 
buzie. 

14 lutego uczestnicy Warsz-
tatu Terapii Zajęciowej 
w Rakoniewicach zorgani-
zowali Zabawę Walentynko-
wą na Sali w Prochach. Za-
proszono na nią przyjaciół 
z Warsztatów Terapii Zaję-
ciowej z Zbąszynia, Wolsz-
tyna, Grodziska Wlkp., 
Kościana i Miejskiej Górki. 
W ten walentynkowy dzień, 
w atmosferze wzajemnej 
przyjaźni wszyscy bawili się 
fantastycznie przy dźwię-
kach największych hitów, 
o które zadbał DJ Jarek. Dla 
wszystkich gości przygoto-
wano foto-ściankę, na któ-
rej zdjęcia robili sobie nie 
tylko zakochani , ale także 
przyjaciele. Zabawa dostar-
czyła wszystkim wiele ra-
dości i pozytywnej energii. 
Jeszcze długo z uśmiechem 
będziemy wspominali tą za-
bawę.

Od 1 do 7 lutego 2023 trwały zimowe ferie 
dla dzieci z Rakoniewickim Ośrodkiem Kultury!

Udane ferie z Gminną Biblioteką Publiczną

KONSULTACJE SPOŁECZNE PROJEKTU STRATEGII 
ROZWOJU GMINY RAKONIEWICE NA LATA 2022-

2030 (STRATEGIA ROZWOJU GMINY 
RAKONIEWICE DO ROKU 2030)

Zabawa Walentynkowa
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W środę, 25 stycznia 2023r. w 
Grodziskiej Hali Sportowej, 
odbył się już po raz ósmy,  
Szkolny Przegląd Pieśni Pa-
triotycznych dla uczniów 
klas I, II i III Liceum Ogól-
nokształcącego im. Juliu-
sza Słowackiego Grodzisku 
Wlkp. 

Prezentacji klas wysłucha-
ło i oceniło jury w składzie: 
Sławomir Górny - wicestaro-
sta grodziski,  Renata Kubale 
- dyrektor Grodziskiej Orkie-
stry Dętej im. Stanisława Sło-
wińskiego, Andrzej Chróst 
-regionalista, pracownik Mu-
zealnej Izby Pamięci w Gro-
dzisku Wielkopolskim Ka-
tarzyna Nowak-Pierszalska 
- dyrektor LO w Grodzisku 
Wlkp. Beata Czechowska- 
nauczycielka języka polskie-
go i Laura przedstawicielka 
klas  IV.

Po krótkiej naradzie jury 
przyznało następujące na-
grody i wyróżnienia:
I miejsce  - klasa:  IIIb , za wy-

konanie piosenki „ Tango na 
głos, akordeon i jeszcze jeden 
głos”
II miejsce - klasa IIa za wyko-

nanie piosenki „Mury”
III miejsce – klasa Id za wy-
konanie utworu „Niepodle-
głość”

Równorzędne wyróżnienia 
otrzymały klasy:
Ia za wykonanie utworu 
‘”Wolność”

IIc – za wykonanie „Pierwszej 
brygady”
IIIc – za utwór „Nie masz nad 
żołnierza”

W czasie obrad jury mło-
dzież liceum wysłuchała 
krótkiego recitalu Chóru 
Szkolnego LOJS.

Szkolny Przegląd Pieśni 
Patriotycznych  już po raz ko-
lejny był okazją aby młodzież 
przypomniała sobie pieśni 
patriotyczne. Po dwóch la-
tach przerwy, gdy przegląd 
odbywał się online młodzież 
miała okazję wystąpić na 
żywo. Licealiści wybierając 
utwory nie ograniczyli się 
tylko do tradycyjnych, ale 
sięgnęli również do współ-
czesnych piosenek. Cieszy, że 
w przeglądzie wzięły udział 
wszystkie klasy I, II i III oraz 
że poziom konkursu był bar-
dzo wysoki.

VIII Szkolny Przegląd Pieśni Patriotycznych

W czwartek 26 stycznia 2023 
r. Grodziską Halą Sportową 
zawładnęli miłośnicy róż-
nych form tańca ze szkół 
i sekcji tanecznych naszego 
województwa. Wszystko to 
za sprawą organizowanego 
już po raz dwudziesty drugi 
przez nauczycieli Zespołu 
Szkół Technicznych Annę 
Hoffman-Lusinę, Magdalenę 
Lange 

i Sylwię Roj-SkubelMię-
dzyszkolnego Turnieju Tań-
ca. Impreza cieszy się ogrom-
nym powodzeniem o czym 
świadczy liczba zgłoszonych 
ponad 180 uczestników 
w wieku od 7 do 19 lat. Licznie 
zgromadzona na trybunach 
publiczność mogła podziwiać 
występy uzdolnionych dzie-
ci i młodzieży w 18 różnych 
choreografiach.

W kategorii szkół podsta-
wowych zaprezentowały się 
następujące grupy:

Szkoła Podstawowa nr 1 
w Grodzisku Wlkp.-DAN-
CING GIRLS,  PINK, JE-
DYNKI i ORANGE GIRLS, 
Szkoła Podstawowa nr 2 
w Grodzisku Wlkp. - GWIAZ-
DECZKI z DWÓJECZKI, 
Szkoła Podstawowa w Ką-
kolewie,Szkoła Podstawowa 
w Granowie,Szkoła Podsta-
wowa w Grąblewie,Dom Kul-
tury w Wielichowie-2 druży-
ny, CK RONDO w Grodzisku 
Wlkp. – JUNIORKI.

W kategorii młodzieży 
szkół średnich wystąpiły: 4 
reprezentacje klas Zespołu 
Szkół Technicznych w Gro-
dzisku Wlkp.- 1GT, 1ET, 2CT 
i 4ET, 2 drużyny Zespołu 
Szkół Zawodowych nr 6 
w Poznaniu - LELEWELKI 
i FUEAGO oraz grupa SMILE 
z CK RONDO w Grodzisku 
Wlkp.

Przed trudnym zadaniem, 
aby wyłonić najlepszych sta-
nęło Jury w składzie: Monika 
Jeżewska-Urbanek, Magda-
lena Karbownik, Dagmara 
Koza, Julia Kalemba oraz Ja-
rosław Szulc. Wśród drużyn 

młodszych najlepsi okazali 
się:
Grupa PINK z SP nr 1w Gro-

dzisku Wlkp -I miejsce
Grupa DANCING GIRLS 

z SP nr 1 w Grodzisku Wlkp.- 
II miejsce
Grupa GWIAZDECZKI Z JE-

DYNECZKI z SP nr 2 w Gro-
dzisku Wlkp-III miejsce

W kategorii młodzieży 
szkół ponadpodstawowych:

I miejsce przypadło hip-
-hopowej formacji SMILE 

z CK RONDO w Grodzisku 
Wlkp., II miejsce zajęła 
uzdolniona grupa dziew-
cząt z klasy 2CT ZST w Gro-
dzisku Wlkp.,III miejsce 
zdobyły LELEWELKI z ZSZ 
nr 6 w Poznaniu.

Dzięki hojności sponsorów 
- Grodziskiej Hali Sportowej, 
Nadleśnictwu Grodzisk, Ze-
społowi Szkół Technicznych 
oraz firmie PHU Maszyny 
Brukarskie Maciej Lusina 
wszyscy uczestnicy otrzy-

mali pamiątkowe dyplomy 
i gadżety a najlepsi również 
statuetki i nagrody rzeczowe. 
Dodatkowymi atrakcjami był 
występ uczennicy klasy 4 CT 
Wiktorii Dziurli we własnym 
układzie tańca współczesne-
go oraz warsztaty hip-hopo-
we prowadzone przez panią 
Emilię Bielawną.

Dziękujemy wszystkim 
uczestnikom, opiekunom 
i trenerom i zapraszamy za 
rok.

XXII Międzyszkolny Turniej Tańca
13 stycznia  2023roku w Ze-
spole Szkół Technicznych 
odbył się szkolny konkurs 
wiedzy o Eugeniuszu Kwiat-
kowskim. Konkurs cieszył 
się ogromnym zaintereso-
waniem co zaowocowało 
duża liczbą uczestników. W 
konkursie brali udział tylko 
i wyłącznie uczniowie pierw-
szych klas technikum i szkoły 
branżowej. Pytania jak zwy-
kle były bardzo szczegółowe 

i wymagające dużej wiedzy 
o patronie szkoły. W wyniku 
ostrej rywalizacji wyłoniono 
zwycięzców. Pierwsze miej-
sce zajęła Matysiak Julia, 
drugie miejsce Juchacz Miko-
łaj, trzecie miejsce ex aequo 
Bartkowiak Patrycja i Rataj-
czyk Kacper. Nagrody w po-
staci toreb wypełnionych ga-
dżetami wręczyła Dyrektor 
Szkoły pani Anna Matysiak. 
Zwycięzcom gratulujemy.

Szkolny konkurs wiedzy
O Eugeniuszu Kwiatkowskim

Dnia 12 lutego 2023r. w Po-
wiatowym Cechu Rzemiosł 
Różnych Małej i Średniej 
Przedsiębiorczości w Grodzi-
sku Wlkp. odbył się spraw-
dzian kontrolny uczniów 
w zawodzie fryzjer. 

Organizatorami działania 
byli: Pan Cechmistrz Marek 
Łeske, Pani Kierownik Małgo-
rzata Spieczyńska  i   Mistrzo-
wie w zawodzie Fryzjer i In-
struktorzy Praktycznej Nauki 
Zawodu:  Pani Ewa Nowicka, 
Pani Karolina Glapa, Pani Na-
talia Piątkowska. Gościnnie 
udział wzięła wieloletnia or-
ganizatorka, Mistrzyni w Za-
wodzie Fryzjer i Instruktor 
Praktycznej Nauki Zawodu  
Pani Bernadeta Zadoń, której 
serdecznie dziękujemy za do-
tychczasową pracę na rzecz 
kształcenia zawodowców. 
Na zaproszenie organizato-

rów podczas sprawdzianu 
obecna była Pani Anna Maty-
siak,  Dyrektor Zespołu Szkół 
Technicznych im. Eugeniusza 
Kwiatkowskiego w Grodzisku 
Wlkp. oraz Pani Magdalena 
Ambrozik, Kierownik szkole-
nia praktycznego w Zespole 
Szkół Technicznych im. E. 
Kwiatkowskiego w Grodzisku 
Wlkp. 

Grono uczestników składa-
ło się z uczennic klasy trze-
ciej BS I Stopnia, które w tym 
roku przystępują do egzami-
nu czeladniczego w zawodzie 
Fryzjer. 

Uczennice miały  okazję 
sprawdzenia swoich umie-
jętności przed ostatecznym 
sprawdzianem. 

Organizatorom serdecznie 
dziękujemy za miłą atmosfe-
rę i profesjonalne wskazówki 
udzielone uczniom. 

Sprawdzian kontrolny uczniów 
w zawodzie fryzjer
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Po dwóch latach przerwy 
w poniedziałek 13 lutego 
2023r. w murach Izby Rze-
mieślniczej w Poznaniu od-
były się kolejne, XVII z rzę-
du Mistrzostwa w jedzeniu 
pączków na czas.

Zasady są proste, przed 
każdym, kto zgłosi się do za-
wodów stawia się talerz, a na 
nim 10 pączków, plus butelka 
z wodą mineralną, ale popić 
można dopiero po zjedzeniu 
pączków.

Te nietypowe zmagania 
mają w stolicy Wielkopolski 
swoją długoletnią tradycję, 
a związane są z Tłustym 
Czwartkiem.

Jak zawsze wypieki zosta-
ły przygotowane przez Cech 
Cukierników i Piekarzy w Po-
znaniu. Także z tego grona 
wybrano sędziów, którzy 
cały czas czuwali nad prze-
strzeganiem regulaminu.

W tym roku w szranki sta-

nęło 74 uczestników.
A oto zwycięzcy – pierwsze 

miejsce  zajął Andrzej Gala-
sińki., który 10 pączków zjadł 
w 5.min 57 sek. drugie miej-
sce – Bartosz Pawlak, a trze-
cie -  Mikołaj Szymkowiak.

Nagrody dla zwycięzców 
ufundowało Miasto Poznań 
i dyrekcja Międzynarodo-
wych Targów Poznańskich.

Przy takich zmaganiach 
zawsze jest też sporo zabawy, 
ale jedno jest pewne ten kon-
kurs to już nasza poznańska 
tradycja i to jest także bardzo 
ważne.

Cóż kolejne zmagania za 
rok. A może ktoś z państwa 
pomyśli o takim współza-
wodnictwie i w roku 2024 
pojawi się na kolejnych za-
wodach tuż przed Tłustym 
Czwartkiem w Izbie Rze-
mieślniczej w Poznaniu?

Tekst: Andrzej Błaszczak
Zdj.: Hieronim Dymalski

Nietypowe zmagania
Marszałek Województwa 
Wielkopolskiego Marek 
Woźniak wziął udział w po-
siedzeniu Komisji Polityki 
Spójności Terytorialnej i Bu-
dżetu UE (COTER) Europej-
skiego Komitetu Regionów 
(KR), które odbyło się 16 lu-
tego w Brukseli. Jej głównym 
tematem była unijna polityka 
spójności, zarówno w kon-
tekście informowania o jej 
dotychczasowych sukcesach 
w regionach, jak i rozpoczy-
nającej się debaty na temat 
przyszłości tej polityki po 
2027 roku.

„W Polsce musimy udo-
wadniać, że Unia Europejska 
to nie tylko wartości i pięk-
ne hasła, ale też konkretne 
pieniądze na konkretne pro-
jekty” powiedział Marsza-
łek Marek Woźniak podczas 
swojego wystąpienia na te-
mat informowania o suk-
cesach polityki spójności w 
regionach. Przedstawiciel 
Wielkopolski zaprezentował 
narzędzia graficzne wyko-
rzystywane podczas konfe-
rencji prasowych na temat 
dotacji przyznawanych bene-
ficjentom Funduszy Europej-
skich dla Wielkopolski jako 
przykład skutecznej komu-
nikacji dotyczącej tej unijnej 
polityki.

Podczas posiedzenia ogło-
szono, że Europejski Komitet 
Regionów opracuje opinię na 
temat przyszłości polityki 
spójności. W dyskusji zwró-
cono uwagę na kluczowe 
znaczenie tej polityki, pod-
kreślając jej rolę w zakresie 
zmniejszania dysproporcji 
w Europie. Jednocześnie za-
sygnalizowano potrzebę jej 
uproszczenia oraz zwiększe-
nia elastyczności i skutecz-
ności wdrażania. Marsza-
łek Woźniak zadeklarował 
wsparcie w przygotowaniu 
tej ważnej opinii, podkreśla-
jąc znaczenie polityki spój-
ności i jej solidarnościowego 
wymiaru dla takich krajów 
jak Polska, która jest jej zna-

czącym beneficjentem.  
Członkowie Komisji CO-

TER debatowali również na 
temat opinii dotyczącej zasa-
dy „nie szkodzić spójności”. 
Zgodnie z „8. sprawozdaniem 
na temat spójności” zasada 
ta oznacza, że żadne działa-
nie nie powinno utrudniać 
procesu konwergencji w Eu-
ropie ani przyczyniać się do 
powstawania dysproporcji 
regionalnych. Europejscy sa-
morządowcy zwrócili uwagę 
na współzależności pomię-
dzy polityką spójności i inny-
mi obszarami polityki, w tym 
społeczną, klimatyczną, czy 
przemysłową. Podkreślali też 
rolę jaką polityka spójności 
odegrała w ostatnich latach 

w sprostaniu sytuacjom kry-
zysowym, zwracając jedno-
cześnie uwagę na koniecz-
ność zachowania ostrożności 
w zakresie przekierowywa-
nia środków unijnych fundu-
szy na nowe cele. Przywołano 
także inne zasady polityki 
spójności, które mają kluczo-
we znaczenie dla samorzą-
dów, takie jak wielopoziomo-
we zarządzanie oraz zasada 
partnerstwa, które zapew-
niają ścisłą współpracę mię-
dzy Komisją Europejską oraz 
instytucjami publicznymi na 
szczeblu krajowym, regional-
nym i lokalnym, a także part-
nerami społecznymi.

Członkowie Komisji CO-
TER dyskutowali również na 
temat opracowywanej obec-
nie opinii na temat śródokre-
sowego przeglądu unijnego 
budżetu. Będzie ona nawią-
zywać do wcześniejszych 
prac Europejskiego Komitetu 
Regionów w tym zakresie, w 
tym dwóch opinii, których 
sprawozdawcą był Marszałek 
Marek Woźniak. Dotyczyły 
one przyszłości finansów UE 
(2017 r.) oraz Wspólnych Ram 
Strategicznych (2012 r.), które 
stanowią wieloletni budżet 
Unii Europejskiej.

Autor: Biuro Informacyjne 
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Marszałek Marek Woźniak o sukcesach polityki spójności w Wielkopolsce 
na obradach Komisji COTER Europejskiego Komitetu Regionów

Wojewoda wielkopolski Mi-
chał Zieliński wydał decyzję o 
zezwoleniu na realizację budo-
wy obwodnicy miejscowości 
Strykowo w ciągu drogi krajo-
wej nr 32. Inwestycja o warto-
ści ponad 65 mln zł zostanie 
zrealizowana w ramach Pro-
gramu budowy 100 obwodnic 
na lata 2020-2030, w którym 
ujętych zostało osiem obwod-
nic wielkopolskich miast. 

Tranzyt przez miasto pro-
wadzi do powstawania wą-
skich gardeł na sieci dróg 
krajowych, zmniejszając 
przepustowość tej sieci. Po-
prowadzenie ruchu poprzez 
nowo wybudowaną obwodni-
cę w ciągu drogi krajowej nr 
32 pozwoli uzyskać znacznie 
większe korzyści dla użytkow-
ników i środowiska niż pozo-
stawienie ruchu na dotychcza-
sowym przebiegu. Inwestycja 
poprawi również warunki i  
bezpieczeństwo przejazdu, w 
szczególności pomiędzy Po-
znaniem, Grodziskiem Wiel-

kopolskim  i  Wolsztynem. 
– Budowa obwodnicy Stry-

kowa jest kluczowa z perspek-
tywy stworzenia tranzytowe-
go układu dróg w całym kraju. 
Sam ruch tranzytowy jest 
uciążliwy dla mieszkańców, 
powodując wiele wypadków, 
hałasu, spalin i wibracji– pod-
kreśla wojewoda wielkopolski 
Michał Zieliński. – Jego wy-
prowadzenie z obszarów miej-
skich poprzez budowę obwod-
nicy ma na celu uspokojenie 
ruchu drogowego i podniesie-
nie komfortu życia mieszkań-
ców, a także zwiększenie ich 
bezpieczeństwa.

Inwestycja obejmuje wy-
konanie ok. 3 km nowego od-
cinka drogi wraz z budową 
skrzyżowań skanalizowanych 
typu rondo, dwóch wiaduktów 
nad linią kolejową nr 357 Po-
wodowo – Luboń k. Poznania, 
dodatkowych jezdni, ścieżek 
pieszo-rowerowych, zjazdów 
oraz innych urządzeń wypo-
sażenia drogi.

Funkcjonariusze krakow-
skiej Delegatury CBA oraz 
Mazowieckiego Urzędu Cel-
no-Skarbowego na polece-
nie Prokuratury Regionalnej 
w Warszawie zatrzymali 8 
osób. Do zatrzymań doszło 
w Wielkopolsce.

Zatrzymani utworzyli gru-
pę, która pozorowała działal-
ność handlową i usługową, 
wprowadzała do obrotu fik-
cyjne faktury VAT oraz po-
sługiwała się nierzetelnymi 

fakturami. Grupa działała 
w latach 2017-2022 tworząc 
sieć firm, zajmujących się wy-
stawianiem „pustych” faktur. 
Działalność firm miała cha-
rakter fikcyjny, niezbędny do 
tworzenia transakcji handlo-
wych stalą i materiałami bu-
dowlanymi, a także działal-
ności usługowej.

Z ustaleń śledztwa wynika, 
że wystawiono ponad 5 tysię-
cy pustych faktur na 122 mln 
zł. Faktury służyły do obni-

żania należności publicz-
noprawnych i wyłudzania 
zwrotów podatku VAT. Straty 
budżetu wyniosły ok. 23 mln 
zł. Nierzetelne dokumenty 
wykorzystało blisko 160 pod-
miotów gospodarczych.

W Prokuraturze Regional-
nej w Warszawie zatrzyma-
ni usłyszeli między innymi 
zarzuty tzw. „zbrodni VAT-
-owskiej” oraz posługiwania 
się nierzetelnymi fakturami. 
Decyzją sądu wobec 4 podej-

rzanych zastosowano środek 
zapobiegawczy w postaci 
tymczasowego aresztowania. 
Wobec pozostałych prokura-
tor zastosował wolnościowe 
środki zapobiegawcze (porę-
czenia majątkowe oraz dozór 
Policji).

Śledztwo ma charakter 
rozwojowy i dynamiczny, 
prokuratura nie wyklucza 
dalszych zatrzymań w tej 
sprawie.

Centralne Biuro Antykorupcyjne

Funkcjonariusze Departa-
mentu Postępowań Kon-
trolnych Centralnego Biura 
Antykorupcyjnego prowadzą 
od 10 lutego br. kontrolę pra-
widłowości i prawdziwości 
oświadczeń o stanie mająt-
kowym złożonych w latach 
2019-2022, przez Radosława 
Sikorskiego, w związku z wy-

konywaniem mandatu posła 
do Parlamentu Europejskie-
go. Zakończenie kontroli pla-
nowane jest na dzień 10 maja 
2023 r.

Postępowanie, zgodnie z 
treścią ustawy o CBA, może 
jednak zostać przedłużone o 
kolejne 6 miesięcy.

Zespół Prasowy CBA

Wydział Postępowań Kon-
trolnych Delegatury CBA w 
Łodzi rozpoczął kontrolę w 
spółce Inwestycje Medyczne 
Łódzkiego

Funkcjonariusze Wydziału 
Postępowań Kontrolnych De-
legatury CBA w Łodzi prowa-
dzą od 01.02.2023 kontrolę 
określonych przepisami pra-
wa procedur podejmowania 
i realizacji decyzji w przed-
miocie przygotowania reali-

zacji wybranych zamówień 
publicznych udzielanych 
przez Inwestycje Medyczne 
Łódzkiego Sp. z o.o. w latach 
2017-2022.

Zakończenie kontro-
li planowane jest na dzień 
28.04.2023.

Zgodnie z treścią ustawy 
o CBA, kontrola może zostać 
przedłużona o kolejne 6 mie-
sięcy.

Zespół Prasowy CBA

CBA i KAS rozbiły kolejną fabrykę pustych faktur w handlu stalą

Rozpoczęto kontrolę oświadczeń majątkowych 
posła do Parlamentu Europejskiego

Jest decyzja na budowę obwodnicy Strykowa

Kontrola w spółce Inwestycje Medyczne 
Łódzkiego Sp. z o.o
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Centrum Kultury Zamek 
mocno wrosło już w świa-
domość nie tylko poznania-
ków, czy Wielkopolan, ale 
jest rozpoznawalne także w 
innych regionach kraju. Od 
lat dużą wagę w tej placów-
ce przywiązuje się do udo-
stępnienia przestrzeni dla 
osób z dysfunkcjami. Dzięki 
specjalnie opracowanym 
sposobom przekazu ludzie 
niesłyszący, czy nawet nie-
widzący mogą uczestniczyć 
np. w seansach filmowych, co 
w „normalnych” kinach nie 
jest przecież możliwe. Dzięki 
takim działaniom Centrum 
Kultury Zamek skupiło wokół 
siebie ludzi, którzy w innych 
placówkach w żaden sposób 
nie mogliby się odnaleźć. Jest 
to możliwe dzięki pracującej 
tu grupie ludzi o wyjątkowej 
wrażliwości potrafiących 
sprostać niekiedy dość trud-
nym i nowatorskim zada-
niom.

Jest to także miejsce, które 
skupia ludzi zafascynowa-
nych literaturą, którzy sku-
piają się w kilku klubach dys-
kusyjnych, co w dzisiejszych 
czasach jest jakże miłym, 

choć już przecież nie tak czę-
stym zjawiskiem.

Oczywiście trudno byłoby 
wymieniać szczegółowo cały 
program imprez zaplanowa-
nych na rok 2023 w Centrum 
Kultury Zamek w Poznaniu, 
ale można powiedzieć, że 
przyjść tam można np. na 
spotkanie z teatrem polskim 
i zagranicznym filmem, fo-
tografią, książką, muzyką 
jazzową, etniczną, popular-
ną, zobaczyć można również 
wystawy sztuki z różnych 
dziedzin.

Działania cykliczne to mię-
dzy innymi także festiwale - 
„Festiwal Poznań Poetów”, 
„Festiwal Filmów Doku-
mentalnych OFF CINEMA”, 
„Międzynarodowy Festiwal 
Filmów Młodego Widza Ale 
Kino” czy „Festiwal Ethno 
Port Poznań”,  

Ważną częścią działalno-
ści są również warsztaty i 
pracownie specjalizujące się 
w różnych dziedzinach sztu-
ki.

Przez cały rok prowa-
dzone są także specjalne 
działania przeznaczone dla 
dzieci i młodzieży. Biorąc po 

uwagę kubaturę C.K. Zamek 
przestrzenie są tu nie tylko 
wyjątkowo przyjazne dla 
dzieci, ale i grupy są łatwiej-
sze do opanowania przez 
nauczycieli i opiekunów, a 
pojawiają się tu przecież całe 
klasy.

Osobna propozycja wią-
że się z poznaniem samego 
budynku oraz jego historii . 
Można odbyć taką wędrów-
kę zarówno z przewodni-
kiem, jak i przy pomocy coraz 
większej ilości dostępnych 
na miejscu audio przewod-
ników.

Warto pamiętać, że  C.K. 
Zamek to miejsce przyjazne 
także dla osób z różnymi dys-
funkcjami, także ruchowymi 
i w tej dziedzinie pojawia się 
coraz więcej nowych rozwią-
zań.

Myślę, że warto zapoznać 
się szczegółowo z propozy-
cjami C.K. Zamek i znaleźć 
dla siebie i rodziny odpo-
wiednie imprezy z bardzo bo-
gatego programu działań  tej 
placówki kulturalnej w roku 
2023.

Tekst: Andrzej Błaszczak  
Zdj.: Hieronim Dymalski

C.K. Zamek – co w nowym roku?

Niewątpliwie ta wiadomość 
zelektryzowała nie tylko 
mieszkańców stolicy Wiel-
kopolski. Po wielu zawirowa-
niach dziejowych.

Nie codziennie można 
w jednym miejscu zobaczyć 
tysiące obrączek, pierścionki, 
broszki, lichtarze, zastawa 
stołową, papierośnice, ze-
garki i wiele innych przed-
miotów. Najstarsze obiekty 
pochodzą z XVIII w. Zinwen-
taryzowano ponad 18 tys. 
przedmiotów, a łączna ich 
waga to około 2400 kg.

Na cały ten skarb składają 
się dary Polaków przekazane 
na utworzony 9 IV 1936 roku 
Fundusz Obrony Narodowej. 
Specjalny dekret w tej spra-
wie podpisał wtedy prezy-
dent Rzeczypospolitej Igna-
cy Mościcki. Zbiórka darów 
trwała do wybuchu II Wojny 
Światowej, czyli do 1 wrze-
śnia 1939r. Celem całej akcji 
było pozyskanie dodatko-
wych funduszy na rozbudo-
wę i uzbrojenie armii.

Myślę, ze po to żeby lepiej 
zrozumieć atmosferę tam-
tych czasów warto przyto-
czyć słowa Ignacego Jana 
Paderewskiego, który powie-
dział - „Nie zginie Polska, ale 
żyć będzie po wieki wieków 
w potędze i chwale dla was, 

dla nas i dla całej ludzkości”.
Podczas zawieruchy wo-

jennej skarb znalazł schro-
nienie w krajach Europy Za-
chodniej, a powrócił do Polski 
dopiero w roku 1976.z kolei do 
Poznania przekazano wszyst-
kie kosztowności w roku 1982. 
i złożono je wtedy w muzeal-
nych magazynach.

Na początku tego roku 
zbiór przechowywany dotąd, 
jak wspomniałem w magazy-
nach, na mocy decyzji Kan-
celarii Premiera, Ministra 
Obrony Narodowej, oraz Mi-
nistra Kultury i Dziedzictwa 
Narodowego został oficjalnie 
przekazany Muzeum Naro-
dowemu w Poznaniu. Uro-
czystość przekazania miała 

miejsce 23 stycznia.  
W tym uroczystym akcie 

wzięli udział premier Ma-
teusz Morawiecki, Minister 
Kultury i Dziedzictwa Naro-
dowego Piotr Gliński, oraz 
szef Ministerstwa Obrony 
Narodowej wicepremier Ma-
riusz Błaszczak.

W niedługiej przyszłości te 
bezcenne przedmioty będą 
udostępnione publiczności. 
Oglądając je pamiętajmy, 
że mają one nie tylko war-
tość materialną, ale przede 
wszystkim są świadectwem 
niebywałego patriotyzmu 
i poświęcenia dawnych poko-
leń Polaków.

Tekst: Andrzej Błaszczak
Zdj.: Hieronim Dymalski

Bezcenne srebra w Poznaniu

Koło zamachowe gospodarki.
Jakże często używa się ta-
kiego określenia w stosunku 
do niektórych dziedzin go-
spodarki i to nie tylko na-
szym kraju. Są bowiem takie 
dziedziny gospodarki, które 
faktycznie działają jak mo-
tor napędowy w wielu kra-
jach. Budownictwo jest wła-
śnie takim polskim, kołem 
zamachowym i to od wielu, 
wielu lat. Bo to przecież nie 
tylko materiały do stawia-
nia nowych domów i ludzie 
przy tych pracach zatrud-
nieni. Mieszkanie, czy wol-
no stojący dom to dopiero 
początek całego procesu po-
trzebnego do momentu, kie-
dy w takich przestrzeniach 
możemy zamieszkać i tu 
pojawiają się setki, jeśli nie 
tysiące kolejnych firm pracu-
jących w przestrzeni, którą 
moglibyśmy nazwać szeroko 
rozumianym wyposażeniem 
przestrzeni mieszkalnej.

Powróćmy jednak do te-
gorocznej Budmy. Zajęła 
wszystkie główne pawilony 
na terenie Międzynarodo-

wych Targów Poznańskich, 
a ilość wystawców i zwie-
dzających pozwala mieć na-

dzieję, że branża ta powoli 
zaczyna wychodzić z kryzy-
su.

Tego typu imprezy to także 
okazje do spotkań branżo-
wych wymiany myśli i do-
świadczeń. To także „DNI IN-
ŻYNIERA BUDOWNICTWA”, 
na których spotykają się 
praktycy i naukowcy. Gdzie 
dyskutuje się nie tylko nad 
dniem dzisiejszym w branży, 
ale także nad długofalowy-
mi perspektywami. Takich 
spotkań jest wiele, ale warto 
może jeszcze wymienić kon-
ferencje - „Bezpieczeństwo 
Pożarowe Obiektów Budow-
lanych”. A było to nie tylko 

spotkanie samych strażaków, 
ale także przedsiębiorców 
i producentów z branży bu-
dowlanej, oraz naukowców.

W czasach kiedy drastycz-
nie wzrosły ceny surowców 
energetycznych ze zdwojoną 
siłą powróciło zagadnienie 
termoizolacji, które wcze-
śniej rozpatrywane było 
głównie w kontekście emisji 
gazów cieplarnianych.

Każda impreza wysta-
wiennicza, to także okazja 
do nagrodzenia innowacyj-
nych rozwiązań. Nie inaczej 

było także i na tych targach. 
Kilkadziesiąt złotych medali 
przyznanych za nowatorskie 
pomysły i rozwiązania są 
przykładem na to, że branża 
rozwija się systematycznie. 
A te prestiżowe wyróżnienia 
są bardzo istotne dla nagro-
dzonych firm, są bowiem za-
wsze nie tylko ozdobą stoisk 
podczas samej imprezy, ale 
ich wizerunki umieszczane 
potem w materiałach pro-
mocyjnych podnoszą rangę 
i wiarygodność producentów.

Jako, że Międzynarodowe 
Targi Budownictwa i Archi-
tektury Budma odbywają się 
na przełomie stycznia i lute-
go zawsze są okazją do pod-
sumowania minionego roku. 
Tak było i tym razem.

To wydarzenie targowe już 
za nami, ale jeszcze w tym 
roku czeka nas kilka imprez 
związanych z szeroko rozu-
mianą branżą budowlano - 
mieszkaniową.

Będziemy dla Państwa re-
lacjonować te imprezy.

Tekst: Andrzej Błaszczak
Zdj.: Hieronim Dymalski

Międzynarodowe Targi Budownictwa i Architektury Budma 2023



13POWIATY-GMINY
luty 2023

Należy rozpocząć od pyta-
nia: Co było pierwsze? Mowa 
o ulicy Norwida w Nowym 
Tomyślu, tuż obok Bibliote-
ki, niedaleko skrzyżowania 
z ulicą Witosa. Ujrzymy tam 
majestatyczne, a wielu nie-
znane drzewo.

A ujrzeć go nie mieliśmy, 
gdyż około 30. lat temu roz-
poczęto zabudowę kwartału 
szeregowych budynków oraz 
wytyczono ulice Tuwima, 
Asnyka i wspomnianą ulicę 
Norwida. Teren ten był nie-
gdyś ogrodami.

Przyjrzyjmy się zatem tym 
trzem ulicom. Dwie z nich 
(Tuwima, Asnyka) są wąskie 
i  przylegają do nich budynki. 
Nieco inny charakter ma uli-
ca Norwida, prowadząca od 
ulicy Tysiąclecia pomiędzy 
NOK-iem, a bankiem, następ-
nie ostry zakręt. Za nim, od 
strony wschodniej, budynki. 
Natomiast zachodnia to plac 
przy „wiklinowej muszli”, 
gdzie odbywają się „Spo-
tkania pod grabem” (NOK), 
I dalej, w stronę ulicy Wito-
sa, ogród biblioteczny, aż tu 
nagle ulica zatacza łuk wokół 
drzewa;

Drzewa wysokości około 
19 metrów. Gdyby rosło na 

osiedlach: Batorego lub Pół-
noc, to z czwartego piętra 
trzeba by jeszcze spojrzeć 
ku górze, by zobaczyć jego 
wierzchołek. Niemniej impo-
nujący jest jego ponad dwu-
metrowy obwód. Imponujący 
gdyż drzewo to ma zaledwie 
około 40 lat. Jest to cecha 
tego gatunku. Jednego z nie-
licznych poza modrzewiami 

(Larix sp.) i cypryśnikami 
(Taxodium sp.), gubiącymi 
igły na zimę.

„Modrzew wodny”
Taki przydomek zyskała 

Metasekwoja chińska (Me-
tasequoia glyptostroboides), 
gdyż pora wyjaśnić, że o tym 
drzewie jest ten tekst, to 
„żywa skamienielina”. Po raz 

pierwszy odkrytą ją w roku 
1941. Jednakże w szczątkach 
kopalnych sprzed 60. milio-
nów lat i uznano za wymarłą. 
Wielkim zaskoczeniem było 
gdy trzy lata później chiński 
leśnik ujrzał nieznany mu 
dotychczas gatunek. Jak się 
okazało, nieliczne stanowi-
ska przetrwały w południo-
wo-zachodnich Chinach. 

Aby ocalić przed wyginię-
ciem, tuż po II Wojnie Świa-
towej z jej drobnych szyszek 
(to właśnie oznacza słowo 
‘glyptostroboides’-‘o rzeźbio-
nych szyszkach’) wyhodowa-
no siewki. W Polsce pierwsze 
metasekwoje pojawiły się 
w kolekcjach dendrologicz-
nych (przyp. Dendrologia 
to nauka o drzewach i krze-
wach) Krakowa, Warszawy 
i Kórnika. Tam też zobaczy-
my najstarsze, czyli około 
70-letnie. W naturze znale-
ziono 600-letnie, choć może 
dożywać nawet do 2000 lat. 
‘Metaseqoia ‘ oznacza nie 
mniej ni więcej, jak: ‘starsza 
od sekwoi’. Każdy zapewne 
słyszał o sekwoi wiecznie-
zielonej (Sequoia sempervi-
rens). Różni się ona znacz-
nie od metasekwoi. Różnicą 
podstawową jest ulistnienie 
całoroczne. Podobnie jak 
u mamutowca olbrzymiego 
(Sequidadendron gigantem), 
którego liście to ostre igły. 
U metasekwoi liście (igły) są 
miękkie, a czym już wspo-
mniano, opadające na zimę. 
Metasekwoję można ewen-
tualnie pomylić z cypryśni-
kiem błotnym (Taxodium 
distichum), lecz różnice są 

widoczne choćby w ułoże-
niu krótkopędów. Dość może 
o tym, gdyż artykuł ten nie 
jest opisem botanicznym, 
lecz pewnego rodzaju wyja-
śnieniem, wręcz refleksją.

Dlaczego ulica  
metasekwoję omija?
Wiążę się to z inspirującą 

do podobnych działań, legen-
dą miejską. Gdy wytyczono 
ulicę Norwida, również me-
tasekwoja miała być wycięta. 
Były dyrektor Biblioteki, ś.p. 
Pan Czesław Krolek zabloko-
wał wycinkę i ulica zatoczy-
ła łuk. Pan Krolek był wiel-
kim miłośnikiem drzew. Na 
ogrodzie, a ten sięgał i obec-
nej ulicy Norwida, sadził je 
rozmaite. Nieliczne jeszcze 
przetrwały.

A drzewa są organizmami 
żywymi, nie li tylko punkta-
mi na mapach planistów.

Pamiętajmy: miasto bez 
drzew, szczególnie tych 
związanych z jego histo-
rią, jest miastem martwym. 
A drzewa to także, jak tutaj, 
wspomnienie po tych, którzy 
już odeszli.

Tekst: Adam Rybarczyk
Fotografie: Maciej Kasprzak

Nowotomyskimagazyn.pl 

O drzewie w Nowym Tomyślu, które „odmieniło ulicę”

W czwartek, 19 stycznia 
br. w sali konferencyjnej 
Ochotniczej Straży Pożarnej 
w Róży, odbyło się Spotka-
nie Noworoczne miejsko – 
gminnych struktur Polskie-
go Stronnictwa Ludowego 
w Nowym Tomyślu.

Przybyłych na to spotka-
nie gości przywitał Ireneusz 
Kozecki – Prezes Zarządu 
MG PSL w Nowym Tomyślu. 
W spotkaniu uczestniczy-
li członkowie, sympatycy 
gminnej organizacji PSL 

oraz zaproszeni goście m.in. 
Starszy Cechu Rzemiosł 
Różnych w Nowym Tomy-
ślu Włodzimierz Szymański 
oraz Radna Sejmiku Woje-
wództwa Wielkopolskiego 
Zofia Szalczyk.

Spotkania Noworoczne 
Nowotomyskich Ludowców 
mają wieloletnią tradycję, 
w różnych miejscach i róż-
nych okolicznościach spo-
łeczno – politycznych odby-
wają się od wielu lat.

nowotomyskimagazyn.pl/mk

Spotkanie Noworoczne 
Nowotomyskich Ludowców

EDMuND BOSY

OKRĘGOWA StACJA KONtROLI POJAZDÓW
Dębsko, ul. Rakoniewica 14, 64-050 Wielichowo

Mechanika A Blacharstwo A Lakiernictwo A Pomoc drogowa, A Naprawy bezgotówkowe PZU  A Sklep Auto-części

tel. 61 444 22 17   tel. 61 444 23 15 tel. kom. 604 815 752

PRZEGLĄDY REJESTRACYJNE SAMOCHODÓW ZASILANYCH GAZEM
SAMOCHODY OSOBOWE „B” I DOSTAWCZE (do 3,5 t.)

SAMOCHODY CIĘŻAROWE „C” (do 16 t.)
SAMOCHODY CIĘŻAROWE „C” (pow. 16 t.)

AUTOBUSY „D”
CIĄGNIKI „T”

PRZYCZEPY I NACZEPY „E” 

P. H. ANDRZEJ CIORGA
OSPRZĘT ELEKTRYCZNY, ARMATURA SANITARNA

PŁYTKI, KLEJE, FARBY, SILIKONY, GWOŹDZIE, ŚRUBY

WIELICHOWO, ul. Ogrodowa 11, tel. 61/44 40 145
RAKONIEWICE, ul. Garbary, tel. 61/44 41 062
RAKONIEWICE, ul. Kościelna, tel. 61/44 41 007
NOWY TOMYŚL ul. Długa, tel. 61/44 21 068, 61/44 41 210
KAMIENIEC, ul. Główna 23, tel. 61/44 24 841
CZYNNE OD 7.00 DO 18.00   SOBOTY 7.00 - 15.00

W tym roku po raz 31 Wielka 
Orkiestra Świątecznej Pomo-
cyzagrała w 25 państwach 
na czterech kontynentach.
WOŚP nie ominęła również 
Murowanej  Gośliny.Tutaj 
dzięki zaangażowaniu Za-
rządu Klubu HDK PCK „Go-
śliniacy”po raz 26 przepro-
wadzono nie tylko zbiórkę 
środków finansowych ale 
i zbiórkę krwi.

Zbiórkę poboru krwi za-
planowano od godz. 8:00 do 
16:00. Do poboru zarejestro-
wało się 135 osób, natomiast 
po badaniu krew mogło od-
dać 111 osób i w ten sposób 
pozyskano 49.413 ml pełnej 
krwi.

 Do banku szpiku zareje-
strowało się 8 osób. Podczas 
trwanie akcji szkołę odwie-
dzili: V-ce Burmistrz Muro-
wanej Gośliny p. Radosław 
Szpot, radni gminy Graży-
na Nowacka, Robert Molski 
z Przewodniczącym Rady 
Miasta p. Bogusławem Frąc-

kowiakiem, a także Dyrek-
tor Regionalnego Centrum 
Krwiodawstwa i Krwiolecz-
nictwa w Poznaniu p. dr Ro-
man Klupieć.

Każdy krwiodawca otrzy-
mał upominek od RCKIK  
i z Urzędu Miasta i Gminy 
Murowana Goślina. Osoby 
które po raz pierwszy odda-

ły krew w nagrodę dostały 
torty z cukierni „Radosna” 
i Pawła Piętki z Murowanej 
Gośliny. Takich osób było 
siedmioro.

W czasie akcji zebrano 
również dwa worki nakrętek 
dla chorego Kamila na tur-
nus rehabilitacyjny, kwotę 
2.178,56 zł oraz w innych wa-

lutach (euro, dolar …).
Całą akcję koordynował 

Przewodniczący Klubu HDK 
PCK „Gośliniacy” p.Stani-
sław Wożniak przy współ-
pracy z dyrekcją Szkoły Pod-
stawowej nr 2 im.Henryka 
Sienkiewicza w Murowanej 
Goślinie.

Tekst i zdj.: Hieronim Dymalski

WOŚP grała w  Murowanej Goślinie

Od lewej: v-ce burmistrz Murowanej Gośliny – Radosław Szpot, radna gminy Murowana Goślina  – Grażyna Nawrocka, prezes 
klubu „Gośliniacy” – Stanisław Woźniak, radny gminy Murowana Goślina - Robert Molski i Bogusław Frąckowiak
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Po długiej przerwie w Gminie 
Miedzichowo odbyło się spo-
tkanie noworoczne dla przed-
siębiorców, stowarzyszeń, or-
ganizacji i instytucji z terenu 
Gminy Miedzichowo. Impreza 
ta daje możliwość spotka-
nia się wszystkim chętnym 
przedstawicielom ze wspo-
mnianych grup społecznych 
i zawodowych Gminy.

Na zaproszenie Wójta 
Gminy Stanisława Piechoty 
odpowiedzieli m.in.: Woje-
woda Wielkopolski Michał 
Zieliński, Senator RP Jan Filip 
Libicki, Poseł na Sejm RP Ja-
kub Rutnicki, Poseł na Sejm 
RP Marcin Porzucek,Wice-
marszałek Województwa 
Wielkopolskiego Krzysztof 
Grabowski, Wicestarosta 
Nowotomyski Marcin Bram-
bor, Przewodniczący Rady 
Gminy Tadeusz Kolecki wraz 
z radnymi, Burmistrz Miasta 
i Gminy Opalenica Tomasz 
Szulc, Zastępca Burmistrza 
Miasta i Gminy Nowy To-
myślGrażyna Pogonowska, 
Wójt Gminy Kuślin Mieczy-
sław Skrzypczak,Nadleśniczy 
Nadleśnictwa Bolewice Grze-
gorz Gaczyński, Komendant 
Powiatowej Policji w Nowym 
Tomyślu insp. Mirosław Go-
gołek, Zastępca Komendanta 
PSP w Nowym Tomyślu st. 
kpt. Jakub Kłosowski, Pre-
zes Banku Spółdzielczego 
w Nowym Tomyślu Mirosła-
wa Kortus, Prezes LGD KOLD 
Damian Łęszczak, Dyrektora 
Muzeum Narodowego Rol-
nictwa i Przemysłu Rolno-
-Spożywczego w Szreniawie 
reprezentował Pan Andrzej 
Chwaliński, Posła na Sejm RP 
Krzysztofa Paszykareprezen-
tował Pan Krzysztof Górnyi 
wielu innych zacnych gości.

Spotkanie rozpoczęło się 
wystąpieniem Wójta Gminy 
Stanisława Piechoty, który 
podsumował trzy ostatnie 

lata pod kątem najważniej-
szych inwestycji i projektów 
realizowanych przez gmi-
nę Miedzichowo. Pan Wójt 
przybliżył również informa-
cje w zakresie działalności 
kulturalnej podejmowanej 
w gminie Miedzichowooraz 
określił plany na najbliższą 
przyszłość.

Podczas tegorocznej gali 
Wójt Gminy dr Stanisław Pie-
chota złożył w formie czerwo-

nych serduszek podziękowa-
nia za bezinteresowną pomoc 
przy akcji szycia maseczek 
oraz innych zadań realizowa-
nych przez Gminę.

Wyjątkowe czerwone ser-
duszka otrzymali: Wojewoda 
Wielkopolski Michał Zieliń-
ski, Skarbnik Gminy Miedzi-
chowo Mirosława Kuryś, Ewa 
Urbaniak, Monika Łodyga, 
Anna Frątczak, Hanna Sołty-
sik, Karolina Konieczna, Mile-

na Dorożała, Bartłomiej Flie-
ger, Norbert Chudy, Mariusz 
Laskowski, Hanna Kaczma-
rek, OSP Bolewice, OSP Mie-
dzichowo, Stanisław Łodyga, 
Łukasz Pilarczyk, Łukasz 
Patrzała, Tomasz Kowala, 
Michał Stawiński, Filip Ruta, 
Ireneusz Napierała, Krystian 
Pawelski, Robert Romanow-
ski, Dominik Patrzała, Piotr 
Gucia, Edward Sołtysik. 

Następnie nadszedł czas 

wręczania szczególnych sta-
tuetek „Przyjaciel Gminy Mie-
dzichowo”. Statuetki wręcza-
ne są osobom i instytucjom za 
bezinteresowną pomoc przy 
realizacji zadań Gminy, reali-
zację zadań gospodarczych 
i kulturalnych w Gminie Mie-
dzichowo oraz podnoszenie 
poziomu bezpieczeństwa.

Ten wyjątkowy tytuł Przyja-
ciela Gminy Miedzichowo oraz 
charakterystyczne szklane 
serce Wójt Gminy Miedzicho-
wo Stanisław Piechota przy-
znał wyjątkowym osobom:
a Marcinowi Porzuckowi - 

Posłowi na Sejm RP
a Krzysztofowi Grabow-

skiemu - Wicemarszałkowi 
Województwa Wielkopol-
skiego.

Dużo emocji wywołała 
część artystyczna spotkania. 
Goście mieli przyjemność wy-
słuchać koncertu w wykona-
niu saksofonisty Pana Marka 
Konarskiego oraz Kwartetu 
Ojej. 

Kulminacyjnym momen-
tem VIII Spotkania Nowo-
rocznego dla Przedsiębiorców 
Stowarzyszeń, Organizacji 
i Instytucji z Gminy Miedzi-
chowo było przyznaniepresti-
żowej statuetki „Kreatywny 
Przedsiębiorca”. Nadanie ty-
tułu jest docenieniem szcze-
gólnych osiągnięć w zakresie 
infrastruktury gospodarczej 
i społecznej na terenie gminy 
Miedzichowo. Warunkiem 
otrzymania statuetki jest nie 
tylko prowadzenie działal-
ności gospodarczej, ale także 
duże i bezinteresowne anga-
żowanie się w inicjatywy na 
terenie gminy.

Ten zaszczytny tytuł zdoby-
ła PaniMagdalena Flens-Chu-
da, właścicielkarestauracji 
„MAGDALENKA” w Bolewi-
cach. Restauracja Magdalenka 
zadebiutowała w grudniu 2017 
roku. Początkowo zakładano, 

że będzie tylko kawiarnią, ale  
dzięki ambicji i determinacji 
właścicielki Magdaleny Flens-
-Chudej stworzono eleganc-
kie, ciepłe i niezobowiązujące 
miejsce.  Wraz z rozwojem 
restauracji przybywało klien-
tów, dlatego w 2019 roku zo-
stała otwarta Sala Bankieto-
wa.

Były też  chwile trudne. Gdy 
cały świat opanowała epide-
mia, właścicielka za wszelką 
cenę, chciała utrzymać miej-
sca pracy, dlatego też przygo-
towana została oferta tzw. na 
wynos, oraz dowozy do domu.

Dzisiaj, dzięki ciężkiej pra-
cy i zdobytemu doświadcze-
niu, restauracja świadczy 
wiele usług. 

Można  w ciepłej atmosfe-
rze zjeść posiłek, zorganizo-
wać imprezy okolicznościowe, 
eventy. Restauracja zajmuje 
się cateringiem, dojeżdża do 
klientów, a także dba o to, 
żeby dzieci w szkole miały 
ciepły posiłek.  Kubki smako-
we każdego klienta zaspokoi 
ciekawe menu. Dobry smak 
broni się sam, nie potrzebu-
je skomplikowanych nazw, 
a  pracownicy wsłuchują  się 
w gusta i smaki odwiedzają-
cych gości.

Uwieńczeniem spotkania 
było wspólne wzniesienie to-
astu i życzenia kolejnych lat 
owocnej współpracy oraz roz-
woju gminy Miedzichowo.

Imprezę poprowadziła Pani 
Karolina Łotecka- Sekretarz 
Gminy Miedzichowo.

Nasze spotkanie wsparł Eu-
ropejski Fundusz Leasingowy 
SA oddział w Poznaniu, Via 
2008 Pracownia Projektów 
Drogowych 

Barbara Kosmacz Granowo, 
Rancho Colorado Anna Aga-
ciak oraz Usługowy Zakład 
Stolarski Mirosław Patan Bo-
lewice. Za okazane wsparcie 
bardzo dziękujemy.

Noworoczne spotkanie w Bolewicach

ZAPAMIĘTAJ CENY KONKURENCJI - DAMY CI WIĘCEJ!

ul. Zachodnia 10 
Nowy Tomyśl
biuro@scrapssw.pl

SKUP SUROWCÓW WTÓRNYCH

tel. 536-859-982

wsad/niewsad 
blacha
puszka

SKuP ZłOMu

GMINA MIeDZICHOWO

AUTORYZOWANY DEALER: 
Nowy Tomyśl  ul. Kolejowa 17 – tel. 61 442 40 85,
               tel.  kom 602 775 274
Zbąszyń  ul. Poznańska 42 – tel. 68 386 75 04

STIHL MS-162 
pILaRKa SpaLINOwa

749,-899

NOWOŚć

WYKŁADZINY 
DYWANY

Wolsztyn ul. Dworcowa 19
Usługi związane z montażem wykładzin

TOMASZ BRYCHCY
ul. Poznańska 34 ,Grodzisk Wlkp.
tel. 601 668 680

ZAKŁAD KAMIENIARSKI 

nagrobki granitowe

szeroka gama wyrobów
remonty, renowacje
galanteria nagrobków
lampy, wazony, liternictwo itp.
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OGŁOSZENIE

o wyłożeniu do publicznego wglądu projektu Zmiany Studium uwarunkowań i kierunków

zagospodarowania przestrzennego gminy Trzciel  fragment obrębu Jasieniec 

         Na podstawie art. 11 pkt 7 i 8 ustawy z dnia 27 marca 2003 r. o planowaniu i zagospodarowaniu 

przestrzennym ( tekst jednolity Dz.U. z 2022r. poz. 503 ze zm.) zawiadamiam o wyłożeniu do publicznego wglądu 

projektu Zmiany Studium uwarunkowań i kierunków zagospodarowania przestrzennego gminy Trzciel w części 

obrębu geodezyjnego Jasieniec (działki o nr ewidencyjnych 777/26;777/25;777/24;777/23;777/22;777/21;

777/20;777/19;777/18;777/10;777/11;777/5;777/8;777/16;777/13;777/27;777/28;777/12;777/14,849/6;849/11;84

9/10;849/4;849/9;865/7;837;830;828/1;550/1;776/9;776/8;776/7;445;687/2;803/1;836) wraz z prognozą, w 

dniach od 20 lutego do 13 marca 2023 r. w siedzibie Urzędu Miejskiego w Trzcielu  w pok. nr 8 w godz. od 900 

do 1500 oraz na stronie internetowej Biuletynu Informacji Publicznej Urzędu Gminy Trzciel: www.bip.trzciel.pl.

        Dyskusja publiczna nad przyjętymi w projekcie Zmiany Studium rozwiązaniami odbędzie się w dniu 

2 marca 2023 r. w siedzibie Urzędu Miejskiego w Trzcielu w pokoju nr 8 o godzinie 1330.

        Zgodnie  z  art.  11  pkt  8  ustawy,  osoby  prawne  i  fizyczne  oraz  jednostki  organizacyjne  nieposiadające

osobowości prawnej mogą wnosić uwagi do projektu Zmiany Studium. Uwagi z podaniem imienia i nazwiska lub

nazwy jednostki organizacyjnej  i adresu, oznaczenia nieruchomości,  której uwaga dotyczy,  należy składać do

Burmistrza  Trzciela  na  piśmie,  ustnie  do  protokółu  w sekretariacie  oraz  za  pomocą  środków  komunikacji

elektronicznej na adres urzad@trzciel.pl  w nieprzekraczalnym terminie do dnia 14 kwietnia 2023 r. 

OGŁOSZENIE 

w sprawie przeprowadzania strategicznej oceny oddziaływania na środowisko

projektu Zmiany Studium uwarunkowań i kierunków zagospodarowania przestrzennego gminy

Trzciel fragment obrębu Jasieniec.
        Na podstawie art. 21 ust. 2 pkt 2,5,7 i 23 lit. d, art. 39 ust. 1 pkt 2 i 3 w związku z art. 54 ust. 2 i 3 ustawy 

z dnia 3 października 2008 r. o udostępnianiu informacji o środowisku i jego ochronie, udziale społeczeństwa 

w ochronie środowiska oraz o ocenach oddziaływania na środowisko (t.j. Dz.U. z 2022 poz. 1029 ze zm.)

zawiadamiam o możliwości zapoznania się w dniach od 20 lutego do 13 marca 2023 r. w siedzibie Urzędu 

Miejskiego w Trzcielu  w pok. Nr 8 w godz. od 900 do 1500 oraz na stronie internetowej Biuletynu Informacji 

Publicznej Urzędu Gminy Trzciel: www.bip.trzciel.pl. z projektem Zmiany Studium gminy Trzciel w części 

obrębu geodezyjnego Jasieniec (działki o nr ewidencyjnych 777/26;777/25;777/24;777/23;777/22;777/21;

777/20;777/19;777/18;777/10;777/11;777/5;777/8;777/16;777/13;777/27;777/28;777/12;777/14,849/6;849/11;84

9/10;849/4;849/9;865/7;837;830;828/1;550/1;776/9;776/8;776/7;445;687/2;803/1;836), z prognozą 

oddziaływania na środowisko i z dokonanymi opiniami i uzgodnieniami oraz o możliwości składania uwag 

i wniosków do ww. dokumentu, w siedzibie Urzędu Miejskiego w Trzcielu w pokoju nr 8, w godz. od 900 do 1500.

      Jednocześnie w związku z art. 39 ustawy, każdy może złożyć uwagi i wnioski do projektu Zmiany Studium.

Właściwym do rozpatrzenia uwag i wniosków jest Burmistrz Trzciela. Uwagi i wnioski należy składać w formie

pisemnej, ustnie do protokołu oraz za pomocą środków komunikacji elektronicznej na adres urzad@trzciel.pl.  z

podaniem  imienia  i  nazwiska  lub  nazwy  jednostki  organizacyjnej  i adresu  wnioskodawcy  oraz  oznaczenia

nieruchomości, której uwaga lub wniosek dotyczy, w nieprzekraczalnym terminie do dnia 14 kwietnia 2023 r.

Burmistrz Trzciela

                                                                                                                                      /-/

Jarosław Kaczmarek

W związku  z  obowiązkiem,  o  którym  mowa  w  Rozporządzeniu  Parlamentu  Europejskiego  i  Rady(UE)  ust.  1  i  2  Rozporządzenia

nr 2016/679 z dnia 27 kwietnia 2016 r. w sprawie ochrony osób fizycznych w związku z przetwarzaniem danych osobowych informuję że:

 1.  Administratorem  Twoich  danych  osobowych  jest  Urząd  Miejski,  z  siedzibą  w  Trzcielu,  ul.  Poznańska  22,66-320  Trzciel,

tel. 957431400, urzad@trzciel.pl.

2. Będziemy przetwarzać Twoje dane osobowe w celu realizacji  procedury sporządzenia zmiany  Studium uwarunkowań i kierunków

zagospodarowania przestrzennego gminy Trzciel na podstawie  ustawy z dnia 27 marca 2003 r.  o planowaniu i  zagospodarowaniu

przestrzennym. 

3. We wszystkich sprawach związanych z przetwarzaniem Twoich danych osobowych oraz realizacją przysługujących Ci praw, możesz

skontaktować się z  Inspektorem Ochrony Danych przez adres  dpo@trzciel.pl,  66-320 Trzciel  ul.  Poznańska nr 22 oraz nr telefonu

957431400.  

4. Pełen zakres informacji nt. przetwarzania danych osobowych znajduje się na stronie internetowej bip.trzciel.pl zakładka -  RODO

oraz w siedzibie Administratora.

 

Usługi w ramach MEDYCYNY PRACY
tel.  502 033 012  tel.  61 444 89 86

rejestracja czynna /wejście B/
GRODZISK WLKP. uL. POLNA 4

a poniedziałki - 15.00 - 19.00 
a wtorki i czwartki 13.00 -17.00 

a środy 8.00 - 12.00  a piątki 8.00 - 12.00

Przychodnia Specjalistyczna
„POLIKLINIKA” NZOZ

Jaromierz 38, 64-225 Kopanica
tel 68 384 06 45 – tel. kom. 604 222 116, 694 560 009

www.brudlo.com.pl
Zapraszamy na naszego Facebooka oraz Instagram

a bratki zwisające HIT!  a bratki krzaczaste, goździki, 
stokrotki, niezapominajki, rośliny cebulowe i inne

a byliny i trawy a rośliny domowe
a duży wybór donic i osłonek  a obsadzanie mis, 

skrzynek, donic i innych pojemników
a fachową obsługę i doradztwo

Godziny otwarcia: pon-pt 7:00-18:00 
sb 7:00-15:00 / niedziele i święta nieczynne 

Polecamy: 

Wykonujemy usługi w zakresie:
a badania technicznye pojazdów w pełnym zakresie
a diagnostyka pojazdów a komputerowe sprawdzanie amortyzatorów
a naprawy samochodów osobowych wszystkich marek
a naprawy samochodów ciężarowych, autobusów, przyczep i naczep
a naprawa sprzętu rolniczego - ciągniki, kombajny itp
a mycie oraz konserwacja pojazdów a zbieżność kół w 3D
a naprawa i sprzedaż gaśnic oraz sprzętu p. poż. a spawanie aluminium 
a naprawa skrzyń biegów samochodów cięarowych Iveco, Mercedes, Scania, 
Volvo, Renault itp.

OKRĘGOWA 
StACJA 
KONtROLI 
POJAZDÓW

www.diagrolmet.pl
64-200 Wolsztyn, ul. Dworcowa 15F

tel./fax: 68 384 2223, tel. kom.  602 108 348,  602 578 443

Do każdego badania technicznego - NIESPODZIANKA
POSTAW NA TRADYCJĘ I DOŚWIADCZENIE

„Burmistrz Trzciela informuje, że w siedzibie Urzędu Miejskiego w Trzcielu został wywieszony wykaz numer 342/2023 
nieruchomości komunalnych przeznaczonych do sprzedaży.”                        

OGŁOSZENIE O PRZETARGU

Działając na podstawie art. 35 ust. 1 ustawy z dnia 21 Burmistrz Trzciela ogłasza w dniu 02marca 2023 roku o godzinie 1030I prze-
targ ustny nieograniczony na sprzedaż nieruchomości zabudowanej, stanowiącej własność Gminy Trzciel, położonej w Chocisze-
wie 84 składającej się z lokalu mieszkalnego o pow. użytkowej 155,55 m2 usytuowanego w budynku na działce oznaczonej nr 212  
o powierzchni 1.400 m2

Cena wywoławcza 91.630,00 zł
Działka zabudowana budynkiem mieszkalnym oraz budynkiem gospodarczym. Sprzedawana nieruchomość nie posiada pomieszczeń 
w budynku gospodarczym.Osoby biorące udział w przetargu zobowiązane są wpłacić wadium w wysokości 9.163,00 zł na konto Gminy 
Trzciel w Lubuskim Banku Spółdzielczym Międzyrzecz Oddział Trzciel nr 23 8367 0000 0060 0255 6000 0009 w terminie do dnia27 lu-
tego 2023 roku. Pozostała reszta ceny uzyskana w przetargu winna być uiszczona przez nabywcę do dnia zawarcia umowy notarialnej.
Przetarg odbędzie się w siedzibie Urzędu Miejskiego w Trzcielu, w Sali Narad.
Zastrzega się  prawo odwołania przetargu bez podania przyczyn.

Burmistrz Trzciela
Jarosław Kaczmarek
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Opozycja chce odwoła-
nia ministra Edukacji 
Profesora Przemysława 
Czarnka jakie jest Pana 
zdanie? Czy to się uda? 
Żeby odwołać każdego 
ministra potrzeba jest 
odpowiednia większość 
sejmowa. Tymczasem 
wydaje się mi, że na dzisiaj 
partie opozycyjne nie mają 
tej większości. Potwier-
dziły to zresztą ostatnie 
głosowania.  

Czy pomoc militarna 
różnych państw i NATO 
da efekty żeby Ukraina 
wygrała wojnę z Rosją ?
Miejmy nadzieję, że tak się 
właśnie stanie. Obecnie 
widać determinację wielu 
państw, które chcą pomóc 
Ukrainie w jej zwycięstwie 
z okupantem. Jestem prze-
konany, iż świadomość, że 

ma się po swojej stronie 
wielu przyjaciół na czele 
z USA i Polską, którzy 
pomagają militarnie, 
finansowo i gospodarczo 
wzmacnia w Ukraińcach 
siłę i przekonanie o osta-
tecznym zwycięstwie. To 
bardzo ważne. Jak wska-
zują stratedzy wojskowi 
i znawcy sztuki wojennej: 
odpowiednio wysokie 
morale żołnierzy i spo-
łeczeństwa jest jednym 
z najważniejszych – obok 
uzbrojenia – czynników 
decydujących o zwycię-
stwie. 

Co powinien zrobić rząd 
Polski, aby młodym 
małżeństwom umożli-
wić  zakup mieszkania 
ponieważ kredyty są zbyt 
wysokie?
Wydaje mi się, iż oprócz 

obniżenia stóp procento-
wych, równie ważne jest 
odpowiednie zapewnienie 
innych kwestii takich: jak 
odpowiednie wsparcie ro-
dziny, zapewnienie odpo-
wiedniej opieki żłobkowej 
czy szkolnej. Decydując 
się na zakup mieszkania 
każdy bierze pod uwagę 
również to w jakim otocze-
niu przyjdzie mu życie. Tu 
także duża rola poszcze-
gólnych jednostek samo-
rządu terytorialnego.  

Jak wygląda podsumowa-
nie występów sportow-
ców z regionu leszczyń-
skiego w roku 2022. Są 
sukcesy czy porażki?
Był to dobry sezon dla 
naszych sportowców, 
zarówno seniorów jak 
i juniorów. Unia Leszno 
pokazała, iż cały czas 

Udało się odbudować niektóre kluby sportowe
Z wiceprezydentem Leszna dr Piotrem Jóźwiakiem 

rozmawia Franciszek Gwardzik

jest silna, pomimo że nie 
ma tak potężnych spon-
sorów, jak inne kluby 
żużlowe. Świetnie wyniki 
odnieśli futsaliści, którzy 
są w czołówce polskich 
drużyn. Do wyższej klasy 
rozgrywkowej awansowali 
też piłkarze Polonii Lesz-
no. Udało się odbudować 
niektóre kluby sportowe. 
Nasi speedrowerowcy 
wrócili do najwyższej kla-
sy rozgrywkowej. Świetnie 
radzą sobie nasze kręglarki 
– i to zarówno drużynowo, 
jak i indywidualnie. Duże 
sukcesy odniosła nasza 
młodzież. Przykładowo: 
Aniela Misiaczyk, zawod-
niczka Polonii 1912 Leszno 
wywalczyła we Włoszech 
tytuł mistrzyni świata 
juniorek młodszych w kic-
boxingu. 

Unia Leszno poka-
zała, iż cały czas jest 
silna

„
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